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Listopad
g nedjelja, 23. listopada 2005.
• Rije~ki nadbiskup dr. Ivan Dev~i} u Lu~icama posvetio 
crkvu sv. Josipa, prvu novoizgra|enu crkvu u Gorskom 
kotaru nakon sto godina
g ponedjeljak, 24. listopada
• U povodu Me|unarodnog dana dobrovoljnih darivatelja 
krvi, `upan Komadina primio 8 najistaknutijih darivatelja 
s podru~ja @upanije, me|u njima i rekordera Hinka 
Bri{kog sa 150 darivanja 
• Turisti~ka zajednica PG@-a proglasila pobjednike 
ekolo{ko-edukativne akcije “Volim Hrvatsku”. Najvi{e 
priznanja dobili Opatija i Rab, a izabrano i 17 najboljih 
turisti~kih djelatnika na Kvarneru 
g utorak, 25. listopada
• Komisija za procjenu Studije utjecaja projekta Dru`ba 
Adria na okoli{, uskratila zahtjev JANAF-u jer studija 
nije cjelovita i stru~no utemeljena
g srijeda, 26. listopada
• @upan Zlatko Komadina primio devetero 
prvonagra|enih inovatora, ovogodi{njih dobitnika 
nagrada za svoje inovacije koji su se javili na `upanijski 
natje~aj

• U Banjolu na otoku Rabu otvorena ~etvrta i najve}a 
uljara na Rabu, kapaciteta 1.000 kilograma maslina na 
sat
g petak, 28. listopada
• U Cavtatu, u organizaciji Hrvatske turisti~ke zajednice, 
zavr{eni Dani hrvatskog turizma. U okviru akcije “^ovjek 
- klju~ uspjeha” progla{eni su turisti~ki djelatnici godine, 
a me|u njima i pet dobitnika s Kvarnera 
g subota, 29. listopada
• U uljari “Oliveglia” u Polju na otoku Krku proizvedeno 
prvo eko-maslinovo ulje u `upaniji
g nedjelja, 30. listopada
• Hodo~a{}em vjernika u Trsatskom sveti{tu zavr{ila 
hodo~asni~ka godina polaganjem temeljnog kamena 
Pastoralnog centra Aula Ivana Pavla II. 

Studeni
g ~etvrtak, 3. studenoga
• Na otoku Madeira (Portugal) odr`ana Op}a skup{tina 
Konferencije europskih perifernih pomorskih regija na 
kojoj je za punopravnog ~lana te organizacije sa 154 
regije iz 26 zemalja primljena i Primorsko-goranska 
`upanija 
• U Delnicama ~elnici goranskih gradova i op}ina 
podr`ali ideju o odr`avanju Zimske univerzijade u 
Gorskom kotaru 
g petak, 4. studenoga
• U Opatiji, pod pokroviteljstvom Primorsko-goranske 
`upanije, zapo~eo deseti Hrvatski kongres osoba s 
invaliditetom 
• Iza{ao drugi broj `upanijskog magazina ZELENO I 
PLAVO
g ponedjeljak, 7. studenoga
• Energo zapo~eo s izgradnjom plinovoda Rijeka 
- Mar~elji, ~ime se stvaraju preduvjeti za priklju~enje 
plinskog sustava Grada Rijeke na budu}u magistralnu 
trasu plinovoda Pula - Karlovac 
g utorak, 8. studenoga
• U Ba{ki zapo~eo dvodnevni susret `upana Zlatka 
Komadine s ~elnim ljudima svih gradova i op}ina s 
podru~ja @upanije 
• U Zagrebu Ministarstvo mora, turizma, prometa i 
razvitka predstavilo studiju Ekonomskog fakulteta u 
Zagrebu o mogu}oj privatizaciji Jadrolinije

Susret u Baπki
Gradona~elnici, na~elnici i 

predsjednici op}inskih vije}a s 
podru~ja Primorsko-goranske `upanije 
odazvali su se pozivu `upana Zlatka 
Komadine na dvodnevnom radnom 
sastanku u Ba{ki, 9. i 10. studenog 
pro{le godine. Za mnoge ~elnike 
lokalnih samouprava bilo je to prvo 
upoznavanje jednih s drugima nakon 
{to su osvojili vlast na posljednjim 
lokalnim izborima. Tradicionalni susret, 
kakvoga `upan obi~ava sazvati dvaput 
godi{nje, iskori{ten je za predstavljanje 
smjernica rada Primorsko-goranske 
`upanije u idu}em ~etverogodi{njem 
razdoblju. Dvodnevnom skupu 
prisustvovali su i ~lamovi `upanijskog 
poglavarstva te pro~elnici `upanijskih 
upravnih tijela.

Na skupu je osim o `upanijskim 
ciljevima djelovanja, vi{e puta 
nagla{en ma}ehinski odnos dr`ave 
prema ovoj @upaniji, bilo da je rije~ 
o pitanjima cestogradnje, zra~nog 
prometa, pomorskog prometa ili 
gospodarenja pomorskim dobrom. 
Istaknuta je te`nja za postizanje vi{eg 
stupnja decentralizacije pojedinih 
dr`avnih funkcija. Sudionici skupa 
posjetili su Jurandvor i Vrbnik. g

^elnici `upanije, gradova i op}ina na zajedni~kom snimku u Jurandvoru
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Osim vjerojatnog pristupanja 
euroregiji Alpe-Jadran, nakon 

inicijalnog sastanka u listopadu pro{le 
godine u Udinama, {to je svojevremeno 
izazvalo veliku pa`nju na lokalnoj i 
dr`avnoj razini, Primorsko-goranska 
`upanija pridru`ila se jo{ dvjema sli~nim 
asocijacijama. Na 33. Generalnoj 
skup{tini Konferencije europskih 
perifernih pomorskih regija po~etkom 
studenog pro{le godine u portugalskoj 
Madeiri i Primorsko-goranska `upanija 
postala je ~lanom ove organizacije  koja 
okuplja 154 obalne regije iz 26 zemalja. 
Ranije, PG@ je pristupila Skup{tini 
euroregije Jadran.

Cilj je Konferencije europskih 
obalnih regija zaustavljanje tendencija 
koncentracije djelatnosti, infrastrukture 
i populacije u sredi{tu Europe, u tzv. 
pentagonu Londona, Pariza, Milana, 
Münchena i Hamburga. Udru`ene, rubne 
regije zajedni~ki vr{e pritisak na svoje 
nacionalne centre, istodobno nastoje}i 
realizirati konkretne me|uregionalne 
projekte usmjerene na za{titu mora i 
djelatnosti vezane uz more. ^lanice 
Euroregije Jadran, kojima je pristupila i 
Primorsko-goranska `upanija, za glavni 
cilj imaju za{titu Jadranskog mora kao 
zajedni~kog resursa.

Kroz spomenute asocijacije bit }e 
lak{e ostvariti pristup europskim 
fondovima u Bruxellesu, gdje bi uskoro 
mogao osvanuti `upanijski ured, kakvog 
ve} ima Istarska `upanija. U `upaniji 
najavljuju i kadrovsko ja~anje `upanijske 
uprave zapo{ljavanjem stru~njaka za 
eurointegracije. g

g ~etvrtak, 10. studenoga
• U Bakru, nakon 106 radnih dana sru{eno posljednjih 
30 metara dimnjaka biv{e koksare
g petak, 11. studenoga
• U Malom Lo{inju ministar znanosti, obrazovanja 
i sporta dr. Dragan Primorac otvorio novu zgradu 
Osnovne {kole Marija Martinoli}a vrijednu 44 milijuna 
kuna
• Sveu~ili{te u Rijeci dobilo Sveu~ili{ni savjet za ~ijeg je 
predsjednika izabran akademik Dragan Dekaris
• U Rijeci, pod pokroviteljstvom Primorsko-goranske 
`upanije, zapo~eo VI. trodnevni susret Roma
g subota, 12. studenoga
• Na komunalnom odlagali{tu u Marini}ima odr`ana 
izvanredna sjednica Op}inskog vije}a Vi{kovo na 
kojoj je istaknuto da }e sanacija Sovjaka kao deponija 
opasnog otpada ko{tati oko 32 milijuna eura, dok }e 
sanacija Vi{evca zavr{iti do 2009. godine
g ponedjeljak, 14. studenoga
• Predsjednik RH Stjepan Mesi} posjetio ^abar i 
Gerovo, te se upoznao s nastavkom gradnje ceste iz 
Hrvatskog dolinom Kupe
• Vije}e Turisti~ke zajednice PG@-a na sjednici u Opatiji 
nije prihvatilo ocjenu @upanijskog poglavarstva da 
je ovogodi{nja turisti~ka sezona bila samo relativno 
uspje{na
g srijeda, 16. studenoga
• U Opatiji zapo~elo 13. tradicionalno savjetovanje 
Hrvatskog dru{tva ekonomista, uvodno izlaganje odr`ao 
predsjednik Vlade RH dr. Ivo Sanader

g ~etvrtak, 17. 
studenoga
• Na trasi autoceste 
Rijeka - Zagreb u blizini 
Stare Su{ice probijen 
600 metara dug tunel 
^ardak kojim se 
dopunjava puni profil 
autoceste
• U Gorskom kotaru 
pao prvi ovojesenski 
snijeg
g subota, 19. 
studenoga
• U brodogradili{tu “3. 
maj” u Rijeci porinut 
tanker “Pula” Uljanik 
plovidbe, vrijedan 31,5 

milijuna eura, a izgra|en bez gubitaka {to je posljednjih 
godina nezabilje`en doga|aj
g nedjelja, 20. studenoga
• Na Svjetskom amaterskom boksa~kom prvenstvu, 
odr`anom u Mianyangu u Republici Kini, ~lan 
Boksa~kog kluba “Rijeka” Omi{ljanin Mario [ivolija 
osvojio srebrnu medalju
g ponedjeljak, 21. studenoga
• Otvoreni Dani Medicinskog fakulteta u Rijeci kojima se 
obilje`ava pola stolje}a te prve visoko{kolske ustanove 
u Rijeci
g utorak, 22. studenoga
• U Rijeci u eksploziji plina na zadnjem katu 
peterokatnice u Labinskoj ulici smrtno stradao 
vatrogasac Edi Surina, pripadnik Javne vatrogasne 
postrojbe Rijeka, kao prvi vatrogasac koji je u Rijeci 
nakon II. svjetskog rata poginuo prilikom intervencije
g srijeda, 23. studenoga
• Orkansko nevrijeme poharalo Grobni{}inu i Kvarner
• U Rijeci, u Dvorani mladosti po~eo 2. me|unarodni 
sajam novih tehnologija i proizvoda
g ~etvrtak, 24. studenoga
• @upan Zlatko Komadina i predsjednik @upanijske 
skup{tine Marinko Dumani} u Strasbourgu sudjelovali 
na jubilarnom 20. generalnom zasjedanju Skup{tine 
europskih regija
• U sklopu biv{e vojarne na Trsatu ministar znanosti, 

obrazovanja i 
sporta Dragan 
Primorac 
otvorio 
gradili{te 
Sveu~ili{nog 
kompleksa 
koje }e za 
godinu dana 
biti najve}e 
gradili{te u 

Rijeci i Primorsko-goranskoj `upaniji, a svi objekti prve 
faze trebaju se zavr{iti do konca 2008. 
• Na Tehni~kom fakultetu u Rijeci sve~anom sjednicom 
Fakultetskog vije}a obilje`ena 45. obljetnica fakulteta 

Primorsko-goranska `upanija }e kroz euroregije 
lak{e ostvariti pristup europskim fondovima 
u Bruxellesu, gdje bi uskoro mogao osvanuti 

`upanijski ured, kakvog ve} ima Istarska `upanija

Na Konferenciji europskih obalnih 
regija `upan Komadina susreo se s 
predsjednikom Europske komisije Jose 
Barrossom

Europske spone 
Primorsko-
goranske æupanije 
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• Predsjednik RH Stjepan Mesi} posjetio Rijeku, 
Opatiju i Novi Vinodolski. U Rijeci je predsjednik 
Mesi} obi{ao crpili{te Zvir, posjetio “Novi list”, susreo 
se s predstavnicima nacionalnih manjina, a glavni 
razlog posjeta je bila sve~ana akademija odr`ana u 
Hrvatskom narodnom kazali{tu u povodu 50. obljetnice 
Medicinskog fakulteta u Rijeci 
• Na Rije~kom sudu donesena daleko najve}a kazna 
ikad izre~ena - Valter Vi~evi} osu|en na 35 godina 
zatvora za svirepo ubojstvo supruge
g subota 26. studenoga
• Puntar Ivo Orli} nakon vi{e od dvije godine plovidbe 
oceanima svijeta vratio se ku}i u Puntarsku marinu, 
oploviv{i svijet jedrilicom “Fiu”
g utorak, 29. studenoga
• Na Tehni~kom fakultetu u Rijeci `upan Zlatko 
Komadina odr`ao javnu tribinu s temom o strategiji 
razvoja Primorsko-goranske `upanije 
g srijeda, 30. studenoga
• Na sjednici Skup{tine Turisti~ke zajednice Primorsko-
goranske `upanije, odr`ane u Opatiji, zatra`en razvoj 
Kvarnera kao kvalitetne aviodestinacije uz napomenu 
da zra~na luka “Rijeka” kvari imid` kvarnerskog turizma 
• U Kastvu otvorena preure|ena zdravstvena stanica 
Doma zdravlja PG@-a u ~iju je adaptaciju i ure|enje 
ulo`eno oko 1,2 milijuna kuna

Prosinac
g ~etvrtak, 1. prosinca
• U Puntu sve~anom sjednicom Op}inskog vije}a 
obilje`en Dan Op}ine Punat
• Umirovljenicima na podru~ju Primorsko-goranske 
`upanije po{tari po~eli donositi prva rje{enja o 
(ne)vra}anju dr`avnog duga
g petak, 2. prosinca
• U Rijeci odr`ana sjednica Skup{tine Hrvatske 
zajednice `upanija na kojoj je za novog predsjednika 
Zajednice izabran `upan Po`e{ko-slavonske `upanije 
Anto Bagari}, a `upan Zlatko Komadina, dosada{nji 
predsjednik, izabran je za potpredsjednika 
• U Hrvatskom kulturnom domu na Su{aku u povodu 
Me|unarodnog dana osoba s invaliditetom (3. prosinca) 
odr`an 3. festival stvarala{tva i postignu}a osoba s 
invaliditetom
• U sportskoj dvorani O[ Sveti Matej u Vi{kovu odigrana 
je, u povodu zavr{etka monta`e tribina, malonogometna 
utakmica izme|u ekipa Op}ine Vi{kovo i Primorsko-
goranske `upanije

g subota, 3. prosinca
• U Crikvenici otvoren drugi me|unarodni sajam vina
• U Rijeci ~lanovi Gorske slu`be spa{avanja proslavili 
45. obljetnicu djelovanja Rije~ke stanice GSS-a
• U Hrvatskom kulturnom domu u Rijeci izdava~ka ku}a 
“Adami}” proslavila deset godina djelovanja
g nedjelja, 4. prosinca
• U Kraljevici hodo~a{}em pomoraca zapo~elo 
obilje`avanje blagdana svetog Nikole
• U ^avlima odr`an 8. festival “Grobni~ka skala” na 
kojem je publika za najbolju pjesmu proglasila “Ni{ ni 
bolje od palente kompirice” u izvo|enju klape Grobnik
ponedjeljak, 5. prosinca
• @upan Zlatko Komadina primio boksa~a Marija 
[ivoliju, osvaja~a srebne medalje na svjetskom 
prvenstvu i uru~io mu nagradu od 20.000 kuna
• Procesijom i misom u Kapucinskoj crkvi u Rijeci 
obilje`ena sredi{nja proslava blagdana sv. Nikole
g utorak, 6. prosinca
• U prostoru Lu~ke kapetanije u Rijeci otvorena 
Nacionalna sredi{njica za spa{avanje na moru
• U Kraljevici nizom sve~anosti obilje`en Dan grada i 
blagdan @upe sv. Nikole
• U Malom Lo{inju prigodnim sve~anostima Srednja 
{kola Ambroza Hara~i}a obilje`ila 225. obljetnicu 
za~etka pomorskog {kolstva i 150. obljetnicu dr`avne 
Pomorske {kole
• U Skradu `upan Zlatko Komadina ravnatelju osnovne 
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Najsuvremenija osnovna {kola i 
jedna od najljep{ih u Hrvatskoj, a 

zasigurno najve}a na otocima, otvorena 
je sredinom studenoga u Malom Lo{inju. 
U novu zgradu Osnovne {kole Marija 
Martinoli}a, povr{ine 4.400 ~etvornih 
metara na ~etiri razine i s 27 u~ionica, 
Ministarstvo znanosti, obrazovanja i 
sporta te Primorsko-goranska `upanija 
i Grad Mali Lo{inj ulo`ili su 44 milijuna 
kuna, a zgrada je dovr{ena nakon pet 
godina izgradnje s prekidima. [kola, 
koju je projektirao rije~ki arhitekt Du{ko 

Kosti}, zadovoljava najsuvremenije 
pedago{ke standarde, a nastava za 610 
osnovaca bit }e organizirana samo u 
jednoj (jutarnjoj) smjeni. Malolo{injskoj 
{koli, koja je odmah u{la u krug od 49 
hrvatskih {kola u kojima }e se 
raditi po novom obrazovnom standardu, 
nedostaje jo{ i {kolska sportska 
dvorana da bi najve}a
 oto~na {kola bila
 u potpunosti 
kompletirana. g

Otvorena moderna πkola u 
Malom Loπinju

Novom {kolom ostvario se san 
mnogih generacija Lo{injana

U nekoliko posljednjih mjeseci 
Primorsko-goranska `upanija 

darovala je kombi vozila dvjema 
{kolama u Gorskom kotaru te 
kamion Prometnoj {koli u Rijeci. U 
listopadu pro{le godine sve~ano je u 
Moravicama uru~en kombi Osnovnoj 
{koli “Nikola Tesla” i pu{teno u 
pogon novo centralno grijanje. Kombi 
vrijedan 170 tisu}a kuna slu`it }e 
prijevozu u~enika u naseljima na 
podru~ju Grada Vrbovskog koja nisu 

pokrivena redovnim autobusnim 
linijama. Jednako vrijedan dar dobila 
je u prosincu Osnovna {kola Skrad, 
a kombi vozilo olak{at }e dolazak u 
{kolu u~enicima putnicima. Napokon, 
@upanija je darovala i Prometnu 
{kolu u Rijeci novim teretnim vozilom 
vrijednim 402 tisu}e kuna, koje }e u 
sljede}ih 12 godina, koliko }e vozilo 
biti u upotrebi, koristiti u~enici koji se 
{koluju za voza~ko zanimanje. g

Nova vozila πkolama
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prijevoz u~enika putnika
• U Kostreni sve~anom sjednicom Op}inskog vije}a 
obilje`en Dan op}ine
srijeda, 7. prosinca
• Prometnoj {koli u Rijeci za obuku budu}ih voza~a 
predano teretno vozilo vrijedno 402.000 kuna, koje je 
nabavila Primorsko-goranska `upanija
g ~etvrtak, 8. prosinca
• @upanijsko poglavarstvo dalo negativno mi{ljenje na 
prijedlog Zakona o linijskom prijevozu jer je u pozadini 
dono{enja zakona prepoznata namjera Vlade da 
privatizira Jadroliniju 
g petak, 9. prosinca
• U 91. godini u Rijeci preminuo rije~ko-senjski 
nadbiskup u miru msgr. Josip Pavli{i}, dobitnik 
@upanijske nagrade za `ivotno djelo 2003. godine
• U zgradi Pomorskog i povijesnog muzeja `upan Zlatko 
Komadina uprili~io primanje za dobitnike svih turisti~kih 
nagrada s podru~ja Primorsko-goranske `upanije 
• U Gradu Rijeci potpisani ugovori za izgradnju sustava 
odvodnje otpadnih voda Rijeka - Grobnik. Novom 
kanalizacijskom mre`om obuhvatit }e se 10 naselja u 
Op}ini ^avle i 17 naselja u Op}ini Jelenje
g subota, 10. prosinca
• U Trstu u sklopu Europskog prvenstva u plivanju u 
malim bazenima Rijeka dobila organizaciju takvog 
prvenstva 2008. godine
g utorak, 13. prosinca
• U sjedi{tu @upanije `upan Zlatko Komadina i direktor 
Zra~ne luke Rijeka Mario Pa{}enko potpisali su 
ugovor o odr`avanju objekata aerodroma na Krku i 
subvencioniranju zra~nog prijevoza te zra~ne luke 
vrijedan 920.000 kuna
g srijeda, 14. prosinca
• U Crnom Lugu u zgradi NP “Risnjak” predstavljen 
zavr{ni dokument regionalne suradnje Hrvatske i Italije 
- Plan lokalnog razvoja mikroregije Gorski kotar koji 
su tijekom dvije godine zajedni~ki izradili predstavici 
talijanske regije Furlanija-Julijska krajina, Primorsko-
goranske `upanije i goranskih op}ina i gradova
g ~etvrtak, 15. prosinca
• U Opatiji sve~ano obilje`en 120. ro|endan hotela 
“Imperial”, drugog po starosti opatijskog hotela, a u 
Malom Lo{inju obilje`ena 120. godi{njica turizma
g subota, 17. prosinca
• U Brezama, malom mjestu u Op}ini Klana, nakon 
dugo godina zavr{ena izgradnja vodovoda i mje{tani 
dobili vodu 
ponedjeljak, 19. prosinca
• Neprihva}anjem prora~una Grada Bakra za 2006. 
godinu zapo~ela jo{ jedna “kriza vlasti”. Od utemeljenja 
Grada 1993. g. niti jedna vladaju}a garnitura nije 
izdr`ala cijeli mandat
g utorak, 20. prosinca

• U prostoru 
Primorsko-
goranske `upanije 
predstavljen 
`upanijski 
kalendar koji 
pod nazivom “U 
ateljeu” predstavlja 
12 renomiranih 

likovnih umjetnika s podru~ja @upanije
• U brodogradili{tu u Kraljevici porinut brod 
“Moko{ica” za “Atlantsku plovidbu” ~ime je ponovo 
zapo~ela isporuka brodova izgra|enih u hrvatskim 
brodogradili{tima za hrvatske brodare
• U parku Pomorskog i povijesnog muzeja Hrvatskog 
primorja otvoren lapidarij sa 68 kamenih spomenika 
povijesti grada Rijeke
srijeda, 21. prosinca
• U Hrvatskom kulturnom domu na Su{aku `upan 
Zlatko Komadina odr`ao tradicionalno predblagdansko 
primanje za predstavnike javnog, politi~kog i dru{tvenog 
`ivota u @upaniji
g ~etvrtak, 22. prosinca
• @upanijska skup{tina usvojila Prora~un Primorsko-
goranske `upanije za 2006. godinu u visini 270 milijuna 
kuna {to je najve}i prora~un u povijesti @upanije
• Na rije~koj otorinolaringologiji ugra|ene dvije pu`nice 
- rije~ka metoda ugradnje govorne proteze jedinstvena 
u svijetu
g petak, 23. prosinca
• @upan Zlatko Komadina uru~io nagrade kulturnjacima 
za postignu}a na dr`avnoj i me|unarodnoj razini u 
2005. godini
g subota, 24. prosinca
• U svim crkvama Rije~ke nadbiskupije na Badnjak 

Dobitnici turisti~kih priznanja na 
dr`avnoj i `upanijskoj razini okupili 

su se uo~i Nove godine na primanju 
koje je `upan Zlatko Komadina priredio 
u njihovu ~ast. Bila je to prigoda 
za rekapitulaciju jedne uspje{ne 
turisti~ke godine u `upaniji koja ~ini 
~etvrtinu hrvatskog turizma. Najboljim 
rezultatima u rekordnoj godini mogu se 
pohvaliti Opatija i Rab, kao vi{estruko 
nagra|ivana turisti~ka odredi{ta, ali i 
~itav niz drugih mjesta i djelatnika u 
raznim kategorijama. g

@upanijski projekt “Putovima Frankopana” 
zapo~inje obnovom bribirskog ka{tela, a zatim 
kre}u radovi na obnovi ka{tela u Driveniku i 

konzerviranju zidina ka{tela u Gri`anama

@upanijski projekt “Putovima 
Frankopana” kojim }e se obnoviti 

frankopanski ka{teli, za`ivio je 
najprije u Bribiru. Nakon isho|enja 
potrebne projektne dokumentacije, 
frankopanska kula u Bribiru obnavlja 
se pod nadzorom Konzervatorskog 
odjela Uprave za za{titu kulturne 
ba{tine iz Rijeke. ^itav posao stajat }e 
1,7 milijuna kuna, od ~ega @upanija 
ula`e 400 tisu}a, a ostalo }e se pokriti 

iz prora~una Op}ine Vinodolske. 
Bribirski ka{tel datira iz 1302. godine, 
poru{en je po~etkom 19. stolje}a, a 
prema poznatim podacima posljednji 
put kula je obnavljana 1938. godine. 
Nakon obnove bribirskog ka{tela, koja 
bi trebala biti zavr{ena do kraja o`ujka 
2006., kre}u radovi na obnovi ka{tela u 
Driveniku i konzerviranju zidina ka{tela u 
Gri`anama. g

Rekordna turistiËka godina

Prvi na redu za obnovu - ka{tel u Bribiru

Klju~ uspjeha u turizmu je ~ovjek - 
nagra|eni turisti~ki djelatnici 

Obnavlja se bribirska kula
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dostojanstvu
g nedjelja, 25. prosinca
• Rije~ki nadbiskup predvodio tradicionalnu bo`i}nu 
misu u katedrali sv. Vida
g utorak, 27. prosinca
• Uslijed velikih snje`nih padalina cijeli kontinentalni dio 
@upanije pokriven snijegom, a snijeg padao do samog 
mora te zabijelio i najvi{e dijelove otoka Cresa i Krka
g srijeda, 28. prosinca
• @upan Zlatko Komadina u Bribiru, u sklopu projekta 
“Putovima Frankopana” otvorio radove na rekonstrukciji 
Frankopanske kule koji }e stajati 1,7 milijuna kuna

Sije~anj
g nedjelja, 1. sije~nja 2006.
• Novu 2006. godinu na Kvarneru, uz ki{u i jugo, koje je 
omelo tradicionalne do~eke na otvorenome, do~ekalo i 
oko 11.000 stacioniranih gostiju
• Prva beba ro|ena u rije~kom rodili{tu u 2006. godini je 
Marta Crvi}, a ro|ena je u 2.45
g ponedjeljak, 2. sije~nja
• U Cresu sve~anom sjednicom Gradskog vije}a 
obilje`en Dan Grada i za{titnika Cresa, svetog Izidora
g utorak, 3. sije~nja

• Vlada RH uputila 
u Sabor prijedlog 
Zakona o prijevozu 
u linijskom i 
povremenom 
obalnom prijevozu 
koji predvi|a 
osnivanje agencije 
za dodjelu koncesija 
na linijama obalnog 
pomorskog 
prometa, na {to 
su ~elnici @upanije 
o{tro reagirali jer to 
smatraju uvodom u 
uni{tenje Jadrolinije
g srijeda, 4. 
sije~nja
• U Rijeci 
predstavnici 
Primorsko-goranske 

`upanije, Grada Rijeke i Talijanske unije potpisali Pismo 
namjere o realizaciji radova na vanjskoj obnovi zgrade 
Srednje talijanske {kole i Osnovne {kole “Dolac”, 
vrijednih 6 milijuna kuna
g ~etvrtak, 5. sije~nja
• Na konferenciji za novinare, predsjednik @upanijske 
skup{tine Marinko Dumani} i zamjenik `upana Luka 
Denona kritizirali prijedlog Zakona o linijskom putni~kom 
prijevozu nazna~iv{i da iza Zakona stoje “privatni 
interesi u HDZ-u koji `ele uni{tenje Jadrolinije”
g petak, 6. sije~nja
• Sve~anim misnim slavljima u svim `upama Rije~ke 
nadbiskupije proslavljen blagdan Bogojavljanja
• U Novom Vinodolskom sve~anom sjednicom 
Gradskog vije}a proslavljen Dan Grada
g subota, 7. sije~nja
• U pravoslavnim crkvama u Rijeci i Moravicama, te 
manastiru u Gomirju, pripadnici Srpske pravoslavne 
crkve proslavili su Bo`i} kojeg tradicionalno obilje`avaju 
po julijanskom kalendaru 7. sije~nja
• Grobni~ki dondola{i otvorili ovogodi{nja ma{karana 
doga|anja i najavili “peto godi{nje doba” na Grobni{}ini. 
Ve} po tradiciji, prve subote u sije~nju “ma{karano 
ludilo” zapo~elo je i u isto~nom dijelu rije~kog prigrada a 
trajat }e do Pepelnice - 1. o`ujka
• “Okupirav{i” grani~ne prijelaze Rupu i Pasjak, i brojni 
stanovnici Primorsko-goranske `upanije krenuli na 
skijanje u Sloveniju, Italiju, Francusku i Austriju
g ponedjeljak, 9. sije~nja
• Na rije~kom kontejnerskom terminalu Brajdica prekinut 
veliki krijum~arski lanac - zaplijenjeno milijun kutija 
cigareta
g utorak, 10. sije~nja
• U Vladi RH odr`an sastanak sa `upanima o 
plinofi kaciji primorskog dijela Hrvatske na kojem je 
`upan Zlatko Komadina izjavio da Primorsko-goranska 
`upanija ne podr`ava izgradnju terminala za teku}i plin 
na Krku
• Potpisav{i sporazum, gradona~elnik Opatije dr. 
Amir Muzur i na~elnik Lovrana Emil Gr`in napokon 
zavr{ili “pri~u” o razgrani~enju tih dviju jedinica lokalne 
samouprave staru 12 godina

90dana

Nakon ~etiri mjeseca radova, od 
prosinca 2005. Kastav ima adaptiranu 

i preure|enu Zdravstvenu stanicu, u koju 
je ulo`eno milijun dvjesto tisu}a kuna. 
Potreba za boljom zdravstvenom uslugom 
u Kastvu proiza{la je i iz broja ljudi koji 
gravitiraju tamo{njem Domu zdravlja a on 
prelazi deset tisu}a. Stoga su zajedni~kim 
snagama Primorsko-goranska `upanija i 
Grad Kastav obnovili zdanje od ukupno 
310 ~etvornih metara u kojem su sada 

tri ordinacije op}e medicine, pedijatar, 
stomatolog, a adekvatniji prostor dobila 
je i patrona`na slu`ba. Dom zdravlja je 
opremljen novom medicinskom opremom 
i namje{tajem, ure|eni su fasada i okoli{, 
rije{ene sve instalacije i grijanje. Na 
sve~anom otvaranju istaknuto je da je 
ova investicija primjer suradnje `upanije i 
lokalne samouprave. g

Iako bilje`i pove}anje prometa od 
110 posto u odnosu na lani, odnosno 
rekordnu poslijeratnu godinu u tranzitu 
putnika, Zra~na luka Rijeka i njeni 
djelatnici ne mogu slaviti. U 35 godina 
postojanja u aerodrom na Krku nije 
se investiralo, pa je sada{nje stanje 
alarmantno; trebalo bi “za{iti” pukotine 
na pisti, sanirati upravnu zgradu, 
zamijeniti rasvjetu i klima-ure|aje, 
nabaviti novo vatrogasno 
vozilo i tako dalje. Zato 
je vi{e nego dobrodo{la 
fi nancijska injekcija 
Primorsko-goranske 
`upanije, koja je 20-postotni 
vlasnik zra~ne luke, od 
920 tisu}a kuna 

koliko }e PG@ ulo`iti u odr`avanje 
objekata aerodroma i subvencioniranje 
zra~nog prijevoza. U @upaniji se ipak 
pitaju za{to su dr`ava, kao ve}inski 
vlasnik aerodroma, i Croatia Airlines, 
kao nacionalni prijevoznik, digli ruke od 
kvarnerske zra~ne luke i to u situaciji 
kada Zra~na luka Rijeka kona~no 

`ivi svoje bolje dane. g

Aerodrom na Krku rekordno 
- zaboravljen od dræave

Preureen 
Dom zdravlja 
u Kastvu
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Kolinda Grabar-Kitarovi}, 
ministrica vanjskih poslova i europskih 
integracija RHintegracija RHintegracija RHrazgovor:

Zagreb ne smije 
smatrati Rijeku 
periferijom ili manje 
vrijednim dijelom 
Hrvatske. Zagreb, 
koji je personifi kacija 
Vlade, brine i nastavit 
}e brinuti o Rijeci puno 
vi{e nego {to }e Trst 
to ikada ~initi. I ova 
}e Vlada puno vi{e 
brinuti o Rijeci nego 
ijedna druga

Premda je va{a profesionalna 
karijera dosta poznata, mnogi 

ne znaju neke zanimljive detalje 
va{eg `ivotnog puta. Vi ste Rije~anka, 
odnosno Grobni~anka...

- Grobni~anka, ro|ena na Su{aku 
29. travnja 1968. Cijelo djetinjstvo 
pro`ivjela sam na Grobniku, i{la 
sam tamo u osnovnu {kolu, najprije 
u Jelenju pa onda u Dra`icama. 
Srednju {kolu sam nastavila u 

Rijeka se ne smije 
osjeÊati  zanemarena 
od Zagreba
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tada{njem Centru za kadrove u 
obrazovanju i kulturi, popularnoj 
“Pedago{koj”, dana{njoj I. 
rije~koj gimnaziji. 

* Kako je to i{lo s va{im 
odlaskom u Ameriku na 
{kolovanje?

- U prvom srednje saznala 
sam za program razmjene 
u~enika sa SAD-om i `eljela 
sam se u to uklju~iti, `eljela 
sam putovati, u~iti strane 
jezike... Kad sam bila skroz 
mala htjela sam biti stjuardesa, 
a kako sam sazrijevala, pri 
kraju osnovne {kole sam 
donijela odluku da budem 
prevoditeljica u sustavu 
Ujedinjenih naroda. U srednjoj 
{koli sam razmi{ljala oti}i u 
Trst koji je tada ve} imao studij 
za simultano i konsekutivno 
prevo|enje. No, onda sam 
oti{la na razmjenu u Ameriku, 
{to je bilo vrlo zna~ajno 
iskustvo u mom `ivotu.

S nepunih 17 godina prvi put 
sam oti{la od ku}e, geografski 
vrlo daleko, s vremenskom 
razlikom od osam sati, u Los 

Alamos u 

ameri~koj dr`avi Novi 
Meksiko. I{la sam, naravno, 
sa strahom kako }u biti 
prihva}ena, jer sam dolazila 
iz biv{e Jugoslavije koju su 
jedni zvali socijalisti~kom, 
drugi komunisti~kom, to 
je bilo vrijeme Reaganove 
administracije i novog hladnoga 
rata 1985./86. Do{la sam u 
republikansku obitelj, koju 
sam morala prepoznati na 
aerodromu u Albaquerqueu, za 
koji ranije nikad nisam ~ula. 

Prvi su mi kulturni {okovi bili 
oni iz svakodnevnog `ivota, od 
slavina do broja automobila u 
prosje~noj ameri~koj obitelji, 
no moram kazati da su se 
Amerikanci zaista trudili pomo}i 
mi u prilagodbi novom `ivotu. 
Prvih mjesec dana te{ko je bilo 
razumjeti ju`nja~ki naglasak, 
no brzo sam se privikla. Uz 
apsolutnu toleranciju profesora 
i prijatelja, brzo sam se uklopila. 

Ostvaren san o 
diplomaciji

* Kako su va{i roditelji 
do`ivjeli taj odlazak?

- Vjerujem da su se bojali. 
Otac mi je kasnije rekao da me 

nije rado 
pustio, 

ali nije htio da mu u `ivotu 
kasnije prigovaram da me 
on u bilo ~emu zaustavljao. 
Mama to nikad nije dovodila u 
pitanje, nikad nije komentirala 
svoje strahove, ona je bez 
rije~i primala moje ambicije i 
poku{avala mi je pomo}i da 
ostvarim to {to sam zamislila i 
zacrtala. 

* ^esto isti~ete tu pozitivnu 
ulogu roditelja.

- Da, to mi je stvarno jako 
zna~ilo, pogotovo zato {to 
sam ja bila iz te`a~kog kraja 
gdje tada {kola nije bila 
najbitniji izbor. Moja mama nije 
ispunila svoje ambicije vezano 
uz {kolu, stoga mi je uvijek 
govorila: zavr{i {kolu, imaj svoj 
`ivot i put, budi nezavisna, 
samostalna. Imala sam potporu 
i razumijevanje oba roditelja.

* Po~eli ste s ambicijom da 
budete prevoditeljica u UN-
u...

- Kad sam se vratila iz SAD-
a 1986. bilo mi je prili~no 
te{ko. Mo`da sam bila malo 
i indoktrinirana `ive}i u toj 
republikanskoj reaganovskoj 
obitelji, tako da je meni tada pri 
povratku ovaj na{ komunizam 
strahovito smetao. 
Smetala 

mi je ta na{a administrativna 
birokracija, potezanje veza 
za svaku stvar koju bi trebalo 
biti mogu}e rije{iti normalnim 
putem. Do{la je i ta “moja” 
obitelj iz Amerike, oni su me 
nagovarali da se vratim, bili 
su ~ak u konzulatu dogovarati 
vizu. No, odlu~ila sam ostati 
u Hrvatskoj, upisala studij 
engleskog i {panjolskog... 

Hrvatska se od tada, na 
sre}u, jako puno promijenila, 
u svakom smislu. No, 
povratkom iz SAD-a postala 
sam osjetljivija na socijalne i 
politi~ke promjene. Dok smo mi 
ovdje imali marksizam, tamo 
sam u~ila europsku povijest 
na druga~iji na~in, svjetsku 
i ameri~ku povijest, pa tzv. 
law and govermant gdje vas 
u~e da zakoni i red moraju 
postojati i gdje je pojedinac 
temelj demokracije. Ovdje to u 
vrijeme biv{e Jugoslavije nije 

razgovor:�Kolinda Grabar-Kitarovi}
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Mislim da je strah od EU u ovom trenutku normalan i logi~an kao {to 
je normalan strah od nepoznatog. Na~in na koji moramo pristupiti 

to je da ljude informiramo, da podi`emo stupanj znanja koji }e 
automatski pridonositi samopouzdanju i sigurnosti

funkcioniralo. Upoznala sam 
Jakova, mog sada{njeg 
supruga, 1989. godine, koji 
je bio politi~ki anga`iran i ve} 
tada stupio u ~lanstvo Hrvatske 
demokratske zajednice. 
Zajedno smo bili anga`irani u 
pokretu za samostalnost koliko 
smo god mogli. 

A materijalno, bilo je sve 
te`e. Po~ela sam raditi kako 
bih se izdr`avala, u Drvnom 
{kolskom centru, zatim u 
privatnim {kolama jezika, 
puno sam prevodila, a me|u 
ostalim za ~asopis “Filozofska 
istra`ivanja”. Prevela sam 
knjigu prof. @eljka Lopadi}a, 
koji je `ivio u Brazilu, filozofsko 
djelo o Haideggeru, i sve 
vi{e s hrvatskog na engleski 

i obratno, te 

s portugalskog na hrvatski, i 
tako sam upoznala tada{njeg 
ministra znanosti, tehnologije 
i informatike i profesora na 
Filozofskom fakultetu dr. 
Antu ^ovi}a. Tra`ili su osobu 
u me|unarodnom odjelu 
Ministarstva znanosti i tako 
sam po~ela raditi kao tajnica 
pomo}nice ministra. Imala 
sam i {est ispita do kraja plus 
diplomski, sve one velike 
knji`evnosti sam ispolagala, 
ali sve je dobro i{lo i na poslu 
i na fakultetu. Ve} sam nakon 
par mjeseci postala savjetnica 
u Ministarstvu znanosti, 
tehnologije i informatike. 
Po~ela sam raditi na ameri~kim 
projektima, a kad je dr. Ivo 
Sanader u sije~nju 1993. 
postao zamjenikom ministra 

vanjskih poslova, ponudio je 
meni i jo{ jednom kolegi da 
prije|emo u njegov ured. To 
sam objeru~je prihvatila jer se 
najednom ostvario taj moj san 
da u|em u diplomaciju. 

Usput sam se {kolovala, 
radila na svom akademskom 
usavr{avanju. Bila sam 
na~elnica odjela za Sjevernu 
Ameriku, u hrvatskom 
veleposlanstvu u Ottawi. Dobila 
sam Fulbrightovu stipendiju. 
Trenutno se spremam po~eti 
raditi na doktoratu ispo~etka 
jer su se u me|uvremenu 
promijenile okolnosti. 

Nije lako `enama 
politi~arkama

* Rekao bih, impresivna 
biografija. Me|utim, ima tu 

jo{ ne{to... Vjerojatno pratite 
ankete – godi li vam status 
trenutno najpopularnije 
politi~arke prema svim 
anketama politi~kog mnijenja 
u Hrvatskoj?

- Ne, ne godi mi! To je 
uvijek dvosjekli ma~. Iskreno, 
gledaju}i napise u medijima, 
nekad se ugodno iznenadite, 
a nekad to zna biti neugodno, 
pogotovo ako se pi{e o nekim 
aspektima koji uop}e nisu 
dijelom va{eg rada, nego dio 
osobnosti. Ne `elim eksponirati 
moju obitelj u medijima. Mislim 
da su tu novinari stvarno 
korektni, jer sam sve zamolila 
da ne objavljuju fotografije 
moje djece. Suprug i ja smo se 
tako dogovorili, iz dva razloga; 
prvo je svakako sigurnost, a 

Kolinda s obitelji 
najradije ljetuje 

na cresko-
lo{injskom 

oto~ju, a izlet 
na Osor{}icu je 

obvezan

Prednosti vi{estruko 
nadma{uju mogu}e 
nedostatke ~lanstva 
u Europskoj uniji - 
Kolinda Grabar-Kitarovi} 
u dru{tvu Jeana 
Asselborna, ministra 
vanjskih poslova 
Luxembourga
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drugo je ~injenica da oni kao 
i sva djeca imaju svoja dje~ja 
prava i dok ne budu dovoljno 
stari da odlu~e o tome da li se 
`ele pojavljivati u novinama, 
mi ih `elimo od toga za{tititi, 
i to doista ogromna ve}ina 
urednika i listova po{tuje. 

Ono {to mi je drago jest da 
dobivam pozitivne ocjene za 
svoj rad, jer to je ono {to `elim, 
a najdra`e mi je kad ta podr{ka 
dolazi od gra|ana, iako mi je u 
po~etku smetalo da ne mogu 
pro}i gradom a da me netko ne 
prepozna, na {to sam se sad 
navikla.

* Je li te{ko biti `ena u 
politici?

- Pa nije lako. Ali ima to 
svojih prednosti i nedostataka. 
Nedostaci su ti {to vas, kako 
re~e knji`evnik Jergovi}, obla~e 
i svla~e kao Barbiku. Prednost 
je toga {to ste uo~ljivi, doista 
imate lak{i pristup ve} i zato {to 
je puno manje `ena u politici. 

Ina~e, mislim da Hrvatska ima 
jo{ za u~initi na emancipaciji 
`ena, pogotovo `ena politi~arki, 
ponajvi{e na obrazovanju, 
na mijenjanju stavova jer je 
kod samih `ena ~esto rije~ o 
nedostatku ambicije. Moramo 
odgajati mlade politi~are bez 
obzira na spol. Treba mijenjati 
predrasude, da bi `ene 
postale aktivnije i sebe po~ele 
promatrati ravnopravnima u tom 
tradicionalno mu{kom svijetu 
visokog biznisa i politike. 

Strah od EU je 
neutemeljen

* Svakodnevno smo 
suo~eni s nekim novim 
pitanjem vezanim za ulazak 
Hrvatske u Europsku uniju 
i budu}nost gra|ana u toj 
uniji, od raznih budu}ih 
ograni~enja do kompromisa. 
Je li strah gra|ana 
opravdan?

- Mislim da je strah gra|ana 

neutemeljen. Svaka `ivotna 
situacija ima svojih prednosti 
i nedostataka, pa tako i 
ulazak u Europsku uniju, pa 
~ak i ostajanje izvan EU. No, 
mislim da prednosti vi{estruko 
nadma{uju mogu}e nedostatke 
~lanstva u Europskoj uniji. 
Danas, kad je koncept 
dr`avnog suvereniteta prili~no 
relativan pojam, kad pitanja 
po{tovanja ljudskih prava nisu 
unutarnja pitanja dr`ave nego 
se me|unarodna zajednica 
izravno mije{a, mislim da 
i sam koncept dr`avnog 
suvereniteta treba promatrati 
u drugim okvirima. Na{a 
samostalnost i suverenitet se 
u europskim okvirima ne gube. 
Po~injemo dijeliti suverenitet 
u pojedinim politikama, ali 
ga isto tako i nadogra|ujemo 
jednom vi{om europskom 
dimenzijom jer sudjelujemo u 
klubu koji odlu~uje o budu}nosti 
cijeloga kontinenta. Kao jedno 
razmjerno malo gospodarstvo 
mislim da imamo puno ve}e 
{anse za ostvarivanje boljih 
`ivotnih, gospodarskih i drugih 
prilika u okvirima zajedni~kog 
europskog tr`i{ta. Mislim da je 
strah od EU u ovom trenutku 
normalan i logi~an kao {to je 
normalan strah od nepoznatog. 
Na~in na koji moramo pristupiti 
to je da ljude informiramo, 
da podi`emo stupanj znanja 
koji }e automatski pridonositi 
samopouzdanju i sigurnosti. 
Ljude moramo upoznati {to 
}e se dogoditi s mirovinama, 
sa zdravstvenim sustavom, 
sa {kolovanjem, cijenama 
na tr`i{tu poljoprivrednih 
proizvoda, nekretnina... dakle, 
sa svim pitanjima od `ivotne 
va`nosti. 

Vidite i po dr`avama koje 
su pretpro{le godine stupile u 
~lanstvo, da su i njihovi strahovi 
bili neutemeljeni. Mislili su da 
}e porasti cijene, da }e porasti 
nezaposlenost, da }e do}i do 
velikih poreme}aja na tr`i{tu 

nekretnina, to se sve nije 
dogodilo. Upravo se dogodilo 
suprotno - da je standard po~eo 
rasti, a gospodarski pokazatelji 
u tim dr`avama su puno bolji. 
Poljoprivrednici u Poljskoj, koji 
su prije stupanja Poljske u 
EU bili najvi{e euroskepti~na 
skupina stanovni{tva, postali 
su oni koji su do ovog trenutka 
najvi{e profi tirali, kroz izravne 
subvencije i sudjelovanje u 
zajedni~koj poljoprivrednoj 
politici. Ja se nadam da }emo 
temeljem iskustva drugih 
dr`ava uspjeti ostvariti dobre 
rezultate pregovora i za 
Hrvatsku.

* Skeptici ka`u da je Europa 
ve} ovdje. Europa je preuzela 
na{e banke, kupuje na{a 
najbolja poduze}a...

- To nije stvar ulaska u 
Europsku uniju nego upravo 
stvar globalizacije svjetskog 
gospodarskog tr`i{ta. Tu je 
nadalje pitanje nekretnina; 
ljudi se boje - Hrvatska }e se 
rasprodati. Ako pogledamo 
realnu situaciju, ve} danas 
je tr`i{te nekretnina prili~no 
liberalizirano i, bez obzira na 
mehanizme za{tite, a to su 
na~elo reciprociteta i odobrenje 
MVP-a kao upravni akt, postoji 
milijun na~ina kako stranac 
mo`e kupiti nekretninu u 
Hrvatskoj. Nakon 1. velja~e 
2009. godine, temeljem 
Sporazuma o stabilizaciji i 
pridru`ivanju potpisanog jo{ 
2001. godine, bili mi u EU ili 
ne, tr`i{te nekretnina se u 
potpunosti liberalizira. Iz toga je 
izuzeto poljoprivredno zemlji{te 
i zemlji{te pod za{titom Zakona 
o za{titi prirode, te podru~ja 
od posebne dr`avne skrbi. 
Zbog nacionalnih interesa 
poku{at }emo popraviti to 
stanje, ne zato {to se bojimo 
stranaca, nego zato {to `elimo 
za{tititi hrvatske dr`avljane na 
doma}em tr`i{tu nekretnina, 
da se ne dovode u podre|eni 
polo`aj. Da nisu diskriminirani 

zato {to nemaju dovoljno visok 
`ivotni standard i kupovnu mo} 
da bi mogli kupiti nekretninu 
u Hrvatskoj. Ali isto tako treba 
kazati: ono {to je u dr`avnom 
vlasni{tvu tamo i ostaje. A kad 
je rije~ o privatnom vlasni{tvu, 
vama nitko ne mo`e narediti 
kako da raspola`ete vlastitom 
nekretninom, to je potpuno 
osobna stvar. 

Nije dobro za SDP da je 
vje~no na vlasti

* Kako gledate na 
inicijative o me|udr`avnom 
regionalnom povezivanju, 
kakvima te`i i Primorsko-
goranska `upanija. Dok je 
primorsko-goranski HDZ 
napao takvu inicijativu, vi ste 
se o njoj pozitivno izrazili.

- Reagirali su o{tro zbog 
nespretnog rje~nika, odnosno 
nespretnog postavljanja okvira 
te suradnje. Naime, regionalnu 
suradnju svakako treba 
podr`ati. Regionalna vlast je 
~etvrta razina vlasti u Europskoj 
uniji, dakle i na{a lokalna 
uprava i samouprava morat }e 
se ekipirati. Mi sudjelujemo u 
okvirima regionalne suradnje, 
u okviru “Interrega”, nekoliko 
na{ih `upanija ima projekte 
regionalne suradnje. Ono 
{to valja kazati, jedna te ista 
`upanija mo`e biti ~lanica vi{e 
europskih regija. Ali, ne valja 

razgovor:�Kolinda Grabar-Kitarovi}
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Moramo odgajati mlade politi~are bez obzira na spol. 
Treba mijenjati predrasude, da bi `ene postale aktivnije 

i sebe po~ele promatrati ravnopravnima u tom 
tradicionalno mu{kom svijetu visokog biznisa i politike

te regije brkati s nekakvom 
naddr`avnom strukturom koja 
}e imati svoj ustav i skup{tinu 
ili zamijeniti nacionalnu dr`avu. 
Upravo regionalna suradnja 
ne ide protivno nacionalnoj 
politici i nije suprotna 
nacionalnim interesima. Ono 
{to je zasmetalo HDZ-u u 
Rijeci jesu izjave o nekakvim 
paradr`avnim strukturama, a 
ono {to je i meni zasmetalo 
jest izjava da je Trst bli`i 
Rijeci od Zagreba, {to nikako 
ne mo`e i ne smije biti. Niti 
se Rijeka smije osje}ati 
odsje~ena ili zanemarena od 
Zagreba, niti Zagreb smije u 
tom smislu smatrati Rijeku 
periferijom ili manje vrijednim 
dijelom Hrvatske. Zagreb, pri 
tom mislim na Zagreb kao 
personifikaciju Vlade, brine i 
nastavit }e brinuti o Rijeci puno 
vi{e nego {to }e Trst to ikada 
~initi. I ova }e Vlada puno vi{e 
brinuti o Rijeci nego ijedna 
druga. Ja pozdravljam od 
sveg srca suradnju tr{}anske 
i rije~ke luke, pa i Kopra kao 
protute`u sjevernoatlanskima, 
me|utim ipak je hrvatska 
Vlada ta koja }e ulo`iti novce 
u bolnicu, sveu~ili{ni kampus, 
u izgradnju prometne i lu~ke 
infrastrukture. Regionalna 
suradnja da, u svakom smislu, i 
mislim da je dobro iskoristiti sve 
njene prednosti. 

* Budu}i da potje~ete iz 
Primorja, kakav je va{ stav 
o kritikama koje dolaze iz 
na{eg kraja prema Vladi 
upravo o zanemarivanju 
kapitalnih investicija u Rijeci i 
Primorsko-goranskoj `upaniji 
a koje su od dr`avnog 
interesa? ^ini nam se da je 
komunikacija s hrvatskom 
Vladom vrlo lo{a.

- Da, znam sve, ali kad 
niste u istoj politi~koj stranci 
onda kritizirate i po definiciji 
ponekad time pravdate i 
(ne)rezultate vlastitog rada. 
Odgovorno tvrdim da nijedna 

Vlada nije toliko vodila ra~una 
o Rijeci koliko ova, koja je 
involvirana u sve projekte 
regionalnog razvoja Rijeke i 
Primorsko-goranske `upanije. 
Bespredmetno je svojatati 
projekte, jer hrvatska Vlada }e 
uvijek podr`ati dalekose`ne 
projekte koji su od regionalnog 
i lokalnog zna~aja a pridonose 
razvoju cijele Hrvatske. Po~eli 
su radovi na Sveu~ili{nom 
kampusu, projekt Sveu~ili{ne 
bolnice je projekt koji je 
zapo~ela i nastavit }e realizirati 
ova Vlada. Izgradnja punog 
profila autoceste Zagreb - 
Rijeka nije stala niti }e stati, kao 
ni daljnje prometno povezivanje 
prema @utoj Lokvi i nastavak 
na autocestu prema Splitu, pa 
onda rije~ka zaobilaznica... 
^esto je te{ko osigurati novce 
za to, ali se ne odustaje. Vi 
vidite da projekti idu i dalje i da 
se sredstva alociraju. 

Posljednja je bila rasprava 
oko Jadrolinije. Rekla sam 
i u Splitu, nastupiv{i kao 
predsjednica Gradskog odbora 
HDZ-a Rijeke, da pozivam Split 
na suradnju i da nam se ne 
smije dogoditi da Split i Rijeka 
postanu rivali, nego se trebaju 
nadopunjavati. I Jadroliniju 
kao i sve hrvatske tvrtke i 
brodare moramo pripremiti na 
konkurenciju koja }e nu`no 
dolaziti, jer }e i opseg prometa 
putni~kog i teretnog sve vi{e 
rasti. Jadrolinija je tvrtka od 
nacionalnog interesa. 

* Nedavno ste rekli da }e 
se i Rijeka na sljede}im 
izborima pridru`iti 
hrvatskim gradovima koji za 
gradona~elnika imaju ~lana 
HDZ-a. Doista vjerujete u to?

- Za{to ne? Vlast se mijenja, 
pa ne bi bilo ni dobro kad bi 
SDP ostao vje~ito na vlasti. 
Ne bi to bilo dobro ni za SDP, 
a nikako dobro za Rijeku da 
nema politi~ke konkurencije 
koja vas tjera na to da radite 
bolje. g

Grabar-Kitarovi}: 
Vlada je involvirana 
u sve projekte 
regionalnog razvoja 
Rijeke i Primorsko-
goranske `upanije 
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pgæstatistika

Sve je manje slobodnih radnih 
mjesta koja se prijavljuju 
Zavodu za zapo{ljavanje. Dok 
je slobodnih radnih mjesta od 
2000. do 2002. godine bilo 
vi{e od 18.000, u 2004. godini 
vi{e je nego prepolovljena 
potreba za radnicima, i broj 
slobodnih radnih mjesta iznosio 
je 8.740. Na ta mjesta aplicira 
u prosjeku izme|u 18 i 20 
tisu}a nezaposlenih osoba u 
@upaniji. Uvjerljivo je najvi{e 
nezaposlenih me|u KV i VKV 
radnicima s 3 razreda srednje 
{kole (7240). Posao tra`i i vi{e 
od 1200 osoba s fakultetom i 
vi{im stupnjevima naobrazbe. g

Investicijska ulaganja u dugotrajnu imovinu na podru~ju 
Primorsko-goranske `upanije bilje`e stalan rast. Ovom 
statistikom obuhva}ena je ve}ina poslovnih subjekata: banke 
i {tedionice, osiguravaju}a dru{tva, prora~unski korisnici, 
veliki, srednje veliki i mali poduzetnici s investicijama ve}im 
od 200.000 kuna, kao i neprofi tne organizacije. Investicijska 
ulaganja u 2004. godini iznose 4.436.995.000 kuna i dvostruko 
su ve}a od onih u 2001. godini. Najve}i je porast ulaganja u 
gra|evinarstvu te hotelijerstvu i trgovini. Prevedeno na pu~ki 
jezik: cvjeta gra|evinski biznis, supermarketi i stanogradnja. g

Sve manje djece polazi u 
osnovnu {kolu, ali sve vi{e ih 

je u vrti}ima, pokazuju statistike. U 
osnovne {kole u @upaniji {kolske 
godine 2004./05. krenulo je dosad 
najmanje u~enika - 22.387, a 
sve je manje i srednjo{kolaca 
- 12.665. No, zajedno s porastom 
nataliteta raste i potreba za 
vrti}kim smje{tajem djece kojih 
je sada vi{e od 6,5 tisu}a. U 
Primorsko-goranskoj `upaniji, 
usprkos laganim pomacima, nije 
zaustavljena negativna stopa 
prirodnog prira{taja; u 2004. godini 
na 7,7 `ivoro|enih je 10,6 umrlih 
{to daje negativnih 2,9 na tisu}u 
stanovnika. g

Prirodni prira{taj -2,9

4,5 milijarda kn 
ulaganja u imovinu

8740 
ponuda za 
posao 
(prepolovljena 
potreba za 
radnicima)
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Od 400 liftova, koliko se 
procjenjuje da ih ima u stambenim 
zgradama u Rijeci, njih 80 posto 
ne zadovoljava kriterije odre|ene 
pravilnikom o dizalima koji datira 
od 1986. godine, pi{e “Novi list”. 
Njih 70 posto nema nikakva vrata 
na kabinama pa ni adekvatno 
ostakljenje, dok su u 25 posto 
slu~ajeva kabine napravljene 
od drva, dakle lakozapaljivog 
materijala. Prosje~na starost 
dizala u Rijeci je preko 30 
godina i ve}ina ih se nalazi u 
kriti~nom stanju, ka`u u tvrtkama 
“Otis” i “Eurolift”, koje se bave 
servisiranjem i prodajom liftova na 
podru~ju Rijeke. g

Prosje~na pla}a 

4.165 kn
Prosje~ne mjese~ne neto i bruto pla}e u @upaniji rastu 

po stopi od pribli`no 5 posto godi{nje. Prosje~na 
neto pla}a za 2004. godinu po prvi put je pre{la 4 tisu}e 
kuna i ona iznosi 4.165 kuna, dok je istodobno bruto 
pla}a (s propisanim obveznim izdavanjima) 5.905 kuna. 
Najvi{e su prosje~ne pla}e u sektoru rudarstva i va|enja 
(neto 8.675 kn), a najmanje u ribarstvu (neto 2.580 
kn). Iz statistika je tako|er razvidno da najbolje prolaze 
i oni visokoobrazovani kadrovi koji se bave opskrbom 
elektri~nom energijom, plinom i vodom, fi nancijskim 
posredovanjem te poslovima u javnoj upravi. g

Prosje~ne mjese~ne pla}e, kune
 neto bruto
2000. 3.303 4.794
2001. 3.569 5.006
2002. 3.697 5.273
2003. 3.947 5.558
2004. 4.165 5.905

209 ovisnika mla|ih od 18 godina

80% rije~kih 
liftova kriti~no

330 µg/m3 
kod Novog lista
Najzaga|eniji zrak u gradu 

Rijeci ve} je godinama 
na podru~ju Podmurvica 
i Turni}a. “Zahvaljuju}i” 
Rafi neriji, stupanj one~i{}enja 
zraka sumporovim dioksidom 
izmjeren na mjernoj postaji 
u Ulici Ivana Su{nja (iznad 
N. lista) u 2004. dnevno je 
iznosio 330 µm po prostornom 
metru, a vrlo je visok i u Ulici 

Franje ^andeka (290 
µg/m3). Potonja je 

ulica napadnuta 
i zna~ajnim 
koncentracijama 
dima (dnevno 
256 µg/m3), 
pa je prema 
tome bez 
konkurencije 
^andekova 

- ulica s 
najve}im stupnjem 

one~i{}enog zraka, u 
Rijeci i `upaniji. g

B roj ovisnika u PG@-u raste 
iz godine u godinu. Prema 

podacima Nastavnog zavoda 
za javno zdravstvo PG@-a, 

pro{le je godine od ovisnosti 
lije~eno 460 mladih osoba, 

a pretpro{le godine ~ak 572, 
no onih koji trebaju lije~enje 

znatno je vi{e. Dok je prije 
deset godina u PG@-u bilo 

registrirano 17 ovisnika, 2001. 
godine ih je bilo registrirano 

649, od toga jedna tre}ina 
mla|ih od 18 godina (209). 
Najve}a stopa ovisnosti u 

Primorsko-goranskoj `upaniji 
je u Rijeci, Klani i Jelenju, te 

na Malom Lo{inju. g
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vizitka Katarina line

Katica Hauptfeld i njena turisti~ka 
agencija Katarina line iz Opatije 

pravi su primjer kako uspjeh u turizmu ne 
dolazi preko no}i. Dugogodi{nje iskustvo, 
ulaganje u znanje i ljude, stalna prisutnost 
na turisti~kim sajmovima i vjera u gosta, 
ono je {to Katarinu line ~ini jednom od 
vode}ih turisti~kih agencija u Primorsko-
goranskoj `upaniji.

Biv{a djelatnica u Kvarner-Expressu i 
Kompasu, odlu~ila se 1992., u jeku rata i 
potpuno nepovoljnoj situaciji za turizam, 
na samostalan put. Sje}a se da je te 
1992. godine po~ela u iznajmljenoj sobici 
broj 121 Grand hotela Adriatic, sama s 
kompjutorom. 

- Taj kompjutor zna~io mi je kao da imam 
jo{ dva zaposlena, jer su se ugovori i 
ponude svi jo{ pisali na pisa}em stroju. 
Tada nitko nije imao tu spravu i to je bila 
moja velika prednost, a otkupila sam 
ga od Kompasa, gdje sam radila prije 
osamostaljenja. Kvarner-Express, gdje 
sam po~ela, tada je imao jedan kompjutor 
na tisu}u zaposlenih. Ono {to je bila 
ote`avaju}a okolnost svima u to vrijeme 
- bio je rat, a ja sam Kompas napustila kao 
{ef odjela za Skandinaviju. Poznato je da 
su u vrijeme rata Skandinavci i Nizozemci 
prvi odustali od nas. Pokrenuv{i vlastitu 
agenciju, udru`ila sam se sa slovenskim 
kolegama, fi rmama iz Portoro`a i Bleda, te 
jednim Talijanom, pa smo se nas ~etvero 
dogovorili da ulo`imo u prezentaciju 
prema isto~nim zemljama (Ma|arska, 
^e{ka i Slova~ka) i tamo smo na{li nove 
partnere. Me|u njima je bio i jedan Slovak 
koji je danas vlasnik tri agencije i vode}i 
na{ partner.

Slovaci, ^esi i Ma|ari su mi bili prvi 

gosti. Jedino se oni nisu bojali do}i ovamo 
za vrijeme rata. Kolege su mi se smijali 
pitaju}i {to radim s tim “isto~njacima”, kao 
turistima slabe plate`ne mo}i. No, malo-
pomalo, mi smo napredovali. Od 1992. 
do danas bilje`imo stalan 
rast i gostiju i zaposlenih. 
Danas nas je 15 
zaposlenih u Katarini line, 
a do prolje}a bit }e nas i 
vi{e jer }emo otvoriti nove 
poslovnice i uzeti nove 
pripravnike i komercijaliste. 
Tako je bilo i s brodovima; 
od jednog ili dva broda 
u po~etku, do dana{njih 
petnaest, {esnaest, a 
nekada i dvadeset u 
najmu.

Obiteljska tvrtka

Katarina line 
najpoznatija je po svojim 
krstarenjima. To je bila 
zamisao Katice Hauptfeld, koja je jo{ 
po~etkom devedesetih znala da bi 
ponuda izleta brodovima mogla biti ono 
{to }e je razlikovati od drugih. Sje}a se 
da je koncem sedamdesetih dobila od 
direktora Kvarner Expressa nagradno 
krstarenje kao odli~na djelatnica. Tada{nji 
veliki sustav Kvarner-Expressa imao je 
zakupljena svega tri broda...

- Sezona krstarenja nam traje od 1. 
svibnja do 16. listopada. [to se ti~e hotela 
i organiziranih posjeta, sezona nam 
traje skoro cijelu godinu. Potpisali smo 
sve ugovore za 2006. godinu s na{im 
brodarima i s na{im poslovnim partnerima. 
Pove}ali smo bilancu 20-25 posto u 
odnosu na pro{lu godinu. Svi u turizmu 
moramo biti jako zadovoljni. Tko god ka`e 
da nije dobro radio pro{le godine - la`e. 

Ro|ena Bribirka, Katarina Hauptfeld 
odrasla je u Africi, u Zambiji i Zimbabveu. 
Nakon progla{enja nezavisnosti u Zambiji, 
gdje je zavr{ila srednju {kolu, roditelji 
nisu htjeli riskirati da nastavi {kolovanje 
u Lusaki ve} se vratila u Hrvatsku. Dug 
boravak u inozemstvu ostavio je traga 
tek na njenom hrvatskom, pa zbog 
specifi ~nog izgovora ljudi ~esto pomisle da 
je Slovenka. 

- Uvijek sam i{la postepeno. Banke 

Uspjeh ne dolazi preko noÊi
Nedostaci Opatije
Opatija je pro{le godine pobrala ~itav 
niz priznanja, uz ostalo i “Turisti~ki 
cvijet” Hrvatske gospodarske komore. 
Je li Opatija turisti~ko mjesto kakvo vi 
zami{ljate da bi moglo biti?
- Ne, nije. Opatija je mrtva, Opatija 
je iz bezveznih razloga ukinula 
no}nu zabavnu ponudu i prepustila 
je Rijeci, u koju sada vodimo turiste 
na no}ni provod. Opatija je sada 
turisti~ka destinacija orijentirana 
isklju~ivo na stariju klijentelu. Opatija 
nije ni dovoljno ~ista, nema dovoljno 
parkirnih mjesta, a pla`e su katastrofa, 
pogotovo Slatina. Na lungomaru ~ovjek 
mo`e samo nastradati, popikuju}i se 
na neravnine. Mogla bih pri~ati tri sata 
o nedostacima Opatije. Ali opet, u 
odnosu na mnoga druga mjesta, jo{ 
uvijek je Opatija na zavidnoj razini.

Katica 
Hauptfeld, 

vlasnica 
agencije 

Katarina line
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Svake godine pove}avamo promet i pro{irujemo tr`i{te. Neizostavno 
idemo na sve va`nije turisti~ke sajmove u Europi. U ovom poslu je 

najva`nije odmah izvr{iti svoje fi nancijske obveze, prema svima. Zato 
su nama vrata otvorena od Dubrovnika do Umaga 

Uspjeh ne dolazi preko noÊi
su me poticale da uzmem kredite, no ja 
radije idem polako ali sigurno. I svake 
godine pove}avamo promet i pro{irujemo 
tr`i{te. Neizostavno idemo na World 
Travel Market u London, pa u Berlin, 
na sajam autobusera u Kölnu, i na sve 
va`nije sajmove u Europi. U ovom poslu je 
najva`nije odmah izvr{iti svoje fi nancijske 
obveze, prema svima. Zato su nama vrata 
otvorena od Dubrovnika do Umaga. 

Kritike HTZ-u

Katarina line svoj uspjeh duguje i 
obiteljskom karakteru fi rme. Sin Daniel 
Hauptfeld magistrirao je u Heidelbergu i 
sada u fi rmi vodi marketing, k}i Anamarija 
je diplomirala u Americi i sada vodi posao 
s krstarenjima. 

- Oni su mladi ljudi s puno ideja i ja ih 
slu{am, jer turizam vi{e nije ono {to je bio, 
a novo vrijeme nosi i nove zahtjeve.

Ove godine Katarini Hauptfeld pripala 

je nagrada Hrvatske turisti~ke zajednice 
“^ovjek - klju~ uspjeha”, kao i @upanijska 
nagrada za turisti~ka postignu}a. Nagradi 
HTZ-a pomalo se ~udi jer je dosta 
kriti~na upravo prema radu ove turisti~ke 
institucije. 

- Na{a agencija prisutna je i dosta 
novaca godi{nje tro{i na nastupe na 
sajmovima. No, na tim sajmovima mo`emo 
iz godine u godinu primijetiti kako je taj 
na{ Kvarner na nacionalnim {tandovima 
svaki put strpan u najgori kantun, i tada 
me stvarno boli srce jer sam i ja dio 
tog Kvarnera. A svi mi dajemo novac 
za HTZ, pa imamo valjda pravo i ne{to 
tra`iti, recimo, barem to da budemo lijepo 
prezentirani. Osim na tome, mislim da 
moramo inzistirati i na ve}em avioprometu 
kojim }e gosti ovdje dolaziti, i tra`iti od 
dr`ave bolji tretman kr~kog aerodroma. 

Jedna od najlo{ijih stvari u na{em 
turizmu je nepostojanje unaprijed zacrtanih 

planova i programa turisti~kih gradova i 
destinacija - nastavlja Katica Hauptfeld. 
- Primjerice, spomenut }u nacionalnog 
brodara Jadroliniju. Mi jo{ nemamo 
red vo`nje za 2006. godinu. Kao {to 
nemamo ni raspored doga|anja, priredbi 
i manifestacija u turisti~kim mjestima. Pa 
ljudi planiraju svoje putovanje godinu dana 
unaprijed! Oni moraju tijekom jedanaestog 
i dvanaestog mjeseca u velikim fi rmama 
dati rasporede svojih godi{njih odmora. 
Oni }e, dakle, gledati da odu tamo gdje 
se ne{to doga|a. Na Kor~uli se zna da je 
Marko Polo Fest drugi tjedan u devetom 
mjesecu. A mi u Opatiji ne znamo kad 
se {to de{ava. Ne znamo do zadnjeg 
~asa! Najkasnije u studenome turisti~ki bi 
gradovi trebali iza}i s rasporedom zbivanja 
u idu}oj godini. 

Ali, ja svesrdno podr`avam i kad se ne{to 
dobro napravi. Zato smatram da je reklama 
Hrvatske na CNN-u pun pogodak. g
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ekoetno
Posljednjih petnaest godina u 

Hrvatskoj se postojano razvija uzgoj 
pu`eva, jedna od profi tabilnijih novih 
grana poljoprivrede u Europi. Helicikultura, 
odnosno uzgoj gastronomskih pu`eva 
u kompletnom biolo{kom ciklusu, 
po~ela se {iriti 1970. godine u Italiji. 
Razvoj helicikulture znatno se poja~ao 
unazad nekoliko godina budu}i da su 
porast atmosferskog zaga|enja te sve 
u~estalije kori{tenje anorganskih gnojiva 
gotovo uni{tili njihova prirodna stani{ta i 
onemogu}ili prirodnu reprodukciju. 

U Hrvatskoj danas imamo pedesetak 
uzgajiva~a pu`eva i u pravilu se radi o 
obiteljskim obrtima. Najzaslu`nija osoba 
za razvoj doma}e helicikulture svakako je 
Alma Cvjetkovi}, uzgajiva~ica iz Matulja. 
Alma uzgaja primorskog pu`a (Helix 
aspersa) i kontinentalnog pu`a (Helix 
pomatia), koji su, uz {umskog, tipi~ne 
jestive vrste za na{e podneblje. Pu`eve 
otkupljuje od svih doma}ih proizvo|a~a, a 
najvi{e izvozi u susjednu Italiju. 

Vlasnica je uzgajali{ta u Istri (tre}e 
po veli~ini u Hrvatskoj) te jo{ jednog u 
Rukavcu nedaleko Opatije. U Matuljima 
tako|er ima manje uzgajali{te i takozvanu 
karantenu za pu`eve gdje se `ivotinje 
pro~i{}avaju i pripremaju za izvoz. 

- Oduvijek sam voljela hranu od pu`eva, 
a uzgojem sam se 

po~ela baviti 
pred 

petnaestak godina, sasvim 
nepretenciozno. S vremenom smo, 
svakako, pro{irili svoju djelatnost - govori 
gospo|a Cvjetkovi}.

Gospo|a Alma osniva~ je burze za 
pu`eve te autorica velikog projekta, 
prvog hrvatskog instituta za pu`arstvo 
u Rukavcu, a 2003. godine dobila je 
“Zlatnog pu`a” Me|unarodnog instituta za 
pu`arstvo u Italiji, {to je prvi 

slu~aj da 
je tu 

Uzgoj puæeva idealan obiteljski obrt
Biolo{ki ciklus 15 mjeseci
Prilikom uzgoja pu`eva treba 
ispo{tovati prirodni biolo{ki ciklus 
te `ivotinje. Nakon ubacivanja 
reproduktora u uzgajali{te u svibnju, 
od srpnja do rujna traje izlijeganje 
pu`eva. `ivotinje miruju tijekom 
zimskih mjeseci (ukopaju se u zemlju). 
Veli~inu za prodaju pu`evi }e dosti}i 
u listopadu idu}e godine. Nakon prve 
godine, proces se uhoda i pove}ava 
se intenzitet. Pu`eve treba hraniti 
kvalitetnim biljem da bi meso bilo 
{to bolje. Beru se u prolje}e i u ranu 
jesen, kada su najbolji vremenski 
uvjeti. Najprikladnije je da se uzgajiva~ 
oku{a na povr{ini od 2 do 3 tisu}e 
~etvornih metara, a kasnije mo`e, 
sukladno iskustvu, pro{iriti uzgajali{te. 
Posebna su gastronomska atrakcija 
pu`evi ubrani iz zemlje tijekom zimskog 
mirovanja (takozvano letargno stanje) 
od 1. do 20. studenoga. Takvi pu`evi 
zahtijevaju poseban na~in pripreme 
i izvozna cijena im je 12 eura po 
kilogramu.

- Oduvijek sam voljela hranu od pu`eva, 
a uzgojem sam se 

po~ela baviti 
pred 

pu`arstvo u Italiji, {to je prvi 
slu~aj da 

je tu 
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nagradu 
dobio netko 

tko nije Talijan. Preko 
Hrvatske gospodarske 

komore, odr`ala je niz 
prezentacija po ~itavoj 

Hrvatskoj te je stimulirala 
mnoge da se po~nu baviti 

tom djelatno{}u. Autorica je 
knjige “Helicikultura - vodi~ za uzgoj 

pu`eva”.

Razgledavamo njezine “pogone” za 
uzgoj. U malim mre`astim vre}ama 
natisnute su tisu}e nesretnih slinavaca. 
Jedna je grupica probila vre}u, tri ili ~etiri 
pu`a poku{avaju pobje}i, no, naravno, 
nisu daleko dogurali. Vre}e se usporeno 
kome{aju i iz njih se {iri neobi~an zvuk, 
kao da netko pre`iva slinu po ustima. Dio 
ih je ve} o~i{}en, ve}i dio tek treba u}i u 
“purgatorij”, a odre|eni broj upravo prolazi 
proces ~i{}enja. U velikoj mre`astoj ko{ari 
natiskani su jedan na drugome, ne jedu 
ni{ta i samo ispu{taju izmet. Taj proces 
traje 6 do 8 dana, a nakon toga spremni 
su za pripremu i izvoz. Naravno, ~itavim 
se prostorom {iri dosta neugodan miris 
pu`jeg izmeta.

Iako, kako ka`e Alma Cvjetkovi}, no}u 
mogu prevaliti i po 4 metra, vlasnici ne 
trebaju strahovati da }e se krdo razbje`ati. 
Uzgajiva~ koji uredno odr`ava farmu i 
uklanja travu na puteljcima oko uzgajali{ta 
(pu`evi uglavnom ne}e preko gole zemlje) 
bez problema }e uhvatiti rijetke bjegunce. 
Posao uzgajiva~a i nije previ{e zahtjevan - 
ne{to je `ivlje u vrijeme berbe, na prolje}e 
i jesen, a kada se pu`evi na zimu ukopaju 

u zemlju, uzgajali{te uop}e ne treba 
posje}ivati. Kroz ostatak godine dovoljno 
je navratiti jednom do dva puta tjedno i 
pogledati je li sve u redu.

- Uzgajanje pu`eva idealan je dodatni 
posao, obiteljski obrt. Jedno uzgajali{te 
mogu odr`avati dvoje ljudi, primjerice mu` 
i `ena. Zarada mo`e biti sasvim pristojna 
ako se radi po pravilima. Pu` je dosta 
spora `ivotinja i treba ispo{tovati njegov 
prirodni ciklus. Brzopletost i nestrpljivost tu 
ne prolaze - napominje Alma Cvjetkovi}.

U idealnim uvjetima, dodaje pu`arica, 
za osnivanje uzgajali{ta na 2 tisu}e 
~etvornih metara treba ulo`iti oko 7 tisu}a 
eura. Nakon prve godine vra}a se oko 
75 posto ulo`enih sredstava. Idu}ih je 
godina zarada oko 100 posto od ulo`enog 
novca. Uglavnom, sasvim pristojna i dosta 
unosna zanimacija. g

Uzgoj puæeva idealan obiteljski obrt

U Hrvatskoj danas imamo pedesetak uzgajiva~a 
pu`eva i u pravilu se radi o obiteljskim obrtima. 

Najzaslu`nija osoba za razvoj doma}e helicikulture 
svakako je Alma Cvjetkovi}, uzgajiva~ica iz Matulja

Ograni~eno branje pu`eva u 
prirodi 
Alma Cvjetkovi} je u sklopu Instituta za 
pu`arstvo pokrenula proizvodnju gotovih 
prehrambenih artikala od pu`eva za doma}e 
i strano tr`i{te. Radi se o delicijama kao 
{to su ~isto meso, suha salama, pa{teta ili 
pu`evi u `elatini. 
Branje pu`eva u prirodi, zbog progresivnog 
osiroma{enja golemog bogatstva u 
pu`evima, u Hrvatskoj je zakonom 
ograni~eno ve} 4 godine. Potrebno je 
ishoditi dozvolu Ministarstva za{tite 
okoli{a u kojoj je to~no propisano koliko 
se pu`eva mo`e ubrati i na kojem 
stani{tu te koje starosti moraju biti. Branje 
pu`eva u prirodi strogo je zabranjeno u 
Francuskoj, Njema~koj, [vicarskoj i Italiji, 
stoga gastronomska budu}nost tog jela 
ponajvi{e ovisi o uzgoju.
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nakafe Ivica Crni}
Ivica Crni}, na~elnik Op}ine Vinodolske, 

na toj je du`nosti u drugom mandatu 
ne{to vi{e od dvije godine. Naime, u pola 
pro{log mandata op}inske vlasti zamijenio 
je dotada{njeg na~elnika Mihovila Kombola 
iz iste vladaju}e koalicije SDP-HNS-
HSS-HSLS-PGS, koja je dobila vlast i na 
zadnjim lokalnim izborima. Crni} nije tipi~an 
politi~ar, unato~ tome {to vodi Op}insku 
organizaciju SDP-a Op}ine Vinodolske 
ve} tri mandata, ve} se radi o stru~njaku, 
~ovjeku koji je nakon krize vlasti silom 
prilika morao ostaviti dotada{nji posao u Ini 
i posvetiti se politici. 

Ivica Crni} ro|en je 5. studenoga 1948. 
godine u Ozlju. Osnovnu {kolu zavr{io 

je u Triblju, srednju kemijsku u Rijeci, 
a kasnije i strojarsku 
tehni~ku {kolu. ^itav 
svoj radni vijek proveo 
je u Ininoj rafi neriji na 
Urinju kao poslovo|a 

laboratorija. Cijeli 

Domovinski rat proveo je na boji{nici.

- Godine 1991. odmah u po~etku rata bio 
sam na li~kom rati{tu sa 155. brigadom. 
Nakon njezinog rasformiranja u{ao sam 
s postrojbom u sastav 143. ogulinske 
brigade, a 1995. u Oto~cu u sastav 133. 
domobranske pukovnije, gdje sam do~ekao 
kraj rata s ~inom satnika - ka`e Crni}.

60 posto {ume

* ^etvrti ste na~elnik od formiranja 
Op}ine Vinodolske. Kako ocjenjujete 
dosada{nji razvoj va{e lokalne jedinice?

- Vidi se stvarno napredak nakon 
osamostaljenja Hrvatske i postanka 
Op}ine Vinodolske 1993. godine. U samom 
po~etku je prora~un bio mali, iznosio 
je svega 2,8 milijuna kuna. To je bilo 
vrijeme ustroja lokalne jedinice, koji 
svakako nije bio lagan jer je trebalo 
sve postaviti na svoje noge. No, 
napredak je krenuo ve} po~etkom 

drugog mandata kada je 

porastao op}inski prora~un i kada se 
moglo utro{iti ve}a sredstva u fi nanciranje 
razvoja. Povr{ina Op}ine je 152 kvadratna 
kilometra, od ~ega je oko {ezdeset 
posto {umsko podru~je, ostalo je urbani 
dio Vinodolske doline. Prema zadnjem 
popisu stanovni{tva, na podru~ju Op}ine 
Vinodolske `ivi 4.207 stanovnika. Velik dio 
lokalnih cesta je rekonstruiran, a uz pomo} 
Primorsko-goranske `upanije velikim 
dijelom je rekonstruirana `upanijska cesta 
Kri`i{}e - Bribir - Novi Vinodolski, ~ime 
je Op}ina dobila na zna~enju, posebno u 
razvoju turizma. 

Moramo re}i da su adaptirani i brojni 
objekti kulturnog i sakralnog zna~aja. 
Adaptirane su stare {kole koje smo `eljeli 

za{tititi od propadanja, domovi kulture i 
mnoge op}inske zgrade koje su danas 
u funkciji mjesnih odbora i udruga te 
ostalih sadr`aja. Napravilo se puno 
na pro{irenju javne rasvjete, sanaciji 
divljih deponija, potaknuli smo putem 
kreditiranja male poduzetnike u 
funkciji razvoja ruralnog turizma, 

poljoprivrede i ostalih djelatnosti. 
Osnovali smo poljoprivrednu 

zadrugu “Plodovi 

BuduÊnost OpÊine Vinodolske je njezina cjelovitost
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Vinodola”, ~ijim programom `elimo 
oplemeniti i staviti u funkciju oko deset 
posto poljoprivrednih povr{ina Vinodolske 
doline. Pokrenuli smo projekt za{tite 
kulturne ba{tine i spomenika kulture jer tu 
upravo vidimo osnovu za razvoj turizma. 
Uz potporu Primorsko-goranske `upanije, 
pro{le godine pokrenuta je sanacija 
bribirskog ka{tela, a ove godine vjerujemo 
da }emo nastaviti radove na sanaciji 
driveni~kog ka{tela i ka{tela u Gri`anama.

Op}ina jo{ bez hotela

* Najve}i dio Vinodolske doline upravo 
je na podru~ju va{e Op}ine. Nedavno je 

donesen prostorni plan. Koji su glavni 
pravci razvoja?

- Iako nas je dijelom ograni~avao 
Prostorni plan `upanije u povr{ini 
gra|evinskog podru~ja i Zakon o 
vodoza{titnim podru~jima, mislim da smo 
Prostornim planom postigli najbolje mogu}e 
rje{enje, jer su uglavnom zadovoljeni 
zahtjevi na{ih mje{tana koji su sudjelovali 
u javnoj raspravi, a za{titili smo prostor i od 
nekontrolirane gradnje i apartmanizacije, za 
koju smo vidjeli da nam prijeti. 

Prostornim planom predvidjeli smo ~etiri 
poslovne zone, ugostiteljsko-turisti~ke 
zone, centralna naselja i vikend naselja 
u {umskom podru~ju. Ve} smo krenuli 
u izradu urbanisti~kih planova ure|enja. 
Budu}i da imamo zainteresirane ulaga~e 
za ugostiteljsko-turisti~ke sadr`aje, 
predvi|ene su lokacije u Prostornom planu 
za njih na Peskima, Belgradu i u Triblju. To 
nas posebno veseli jer na podru~ju na{e 
Op}ine nema ni jednog hotela i, svakako, to 
su sadr`aji koji nam nedostaju. 

Neuspjelo odvajanje

* U proteklom mandatu zapadni dio 
Op}ine Vinodolske, odnosno ~etiri 
naselja Drivenik, Tribalj, Gri`ane-
Belgrad `eljela su se izdvojiti i osnovati 
novu op}inu jer nisu bili zadovoljni 
raspodjelom prora~unskih sredstava. 
[to mislite o tome? 

- Ta pri~a je za mene zavr{ena 2004. 
godine, no peticija, koju je pokrenuo 
HDZ, bila je upu}ena Hrvatskom saboru, 
koji na na{u sre}u nije prihvatio izmjenu 
Zakona o podru~jima `upanija, gradova i 
op}ina u RH te je ipak na{a op}ina ostala 
cjelovita. Budu}nost ove op}ine je upravo 
njezina cjelovitost, a to je i razmi{ljanje 
najve}eg dijela stanovni{tva. Taj problem 
neravnomjernog ulaganja bio je ~itavo 
vrijeme prenagla{en, {to je i mnogim 
analizama demantirano. Mislim da se ne 
trebamo vi{e tim i takvim problemima 
optere}ivati ve} misliti na budu}nost. 
Moram priznati da su sva ta nepotrebna 
doga|anja ostavila negativan trag i u 
pro{loj godini, ali usprkos tome zavr{ili smo 
je ipak uspje{no i vjerujem da su to na{i 
stanovnici prepoznali. 

* Koji su prioriteti Op}ine u ovoj 
godini?

- Razvoj gospodarstva i poduzetni{tva, 
dono{enje urbanisti~kih planova ure|enja, 
turisti~ka valorizacija Vinodolske 
doline i {umskih predjela, komunalna 
infrastruktura i za{tita kulturne ba{tine. 
Prora~un Op}ine Vinodolske u 2006. godini 
planiran je u iznosu od 16 milijuna kuna 
i on je najracionalnije i najravnomjernije 
raspodijeljen, {to je potvr|eno i na 
Op}inskom vije}u s deset glasova “za” i tri 
“protiv”. g

Prostornim planom predvidjeli smo ~etiri poslovne 
zone, zatim ugostiteljsko-turisti~ke zone, centralna 
naselja i vikend naselja u {umskom podru~ju. Ve} 

smo krenuli u izradu urbanisti~kih planova ure|enja

Jednako razvijamo sve dijelove Op}ine 
Vinodolske - na~elnik Ivica Crni}

BuduÊnost OpÊine Vinodolske je njezina cjelovitost
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pothvati

Jedna od rijetkih stvari u kojoj mala 
Hrvatska zauzima va`no mjesto 

u svijetu hrvatski je kr{ i njegovo 
nevjerojatno podzemno bogatstvo. Velebit 
i njegovi duboki biseri, Lukina i Slova~ka 
jama odavno su ~uveni u svjetskim 
speleolo{kim krugovima, zbog ~ega tamo 
svake godine rado navra}aju gotovo svi 
hrvatski i ve}i broj stranih istra`iva~a. 

Iako su impresivne velebitske dubine 
koje se`u do 1400 metara dubine 
svakako najznamenitiji dio hrvatskog kr{a, 
ne{to je slabije poznato da bogatstvom 
speleolo{kih objekata obiluje i podru~je 
Primorsko-goranske `upanije. Naime, od 
8500 lociranih jama i {pilja u Hrvatskoj, 
gotovo ih je tisu}u istra`eno samo na 
podru~ju ]i}arije, Klane, Muna, Matulja, 
{ire okolice Rijeke te Gorskog kotara. Ovaj 
teren ima i svoju povijesno-speleolo{ku 
vrijednost, s obzirom na to da se smatra 
dijelom tzv. klasi~nog kr{a smje{tenog 
u »trokutu« izme|u Trsta, Postojne i 
Rijeke, na kojem su po~etkom 20. stolje}a 
dokazane i prve teorije o postanku kr{a u 
svijetu. 

Sredinom dvadesetih godina pro{log 
stolje}a velik su broj speleoobjekata, 
gotovo 3200 {pilja i jama u spomenutom 

»trokutu«, uz speleologe iz Trsta, istra`ili 
i ~lanovi tada{njeg speleolo{kog odsjeka 
kluba Alpino Fiumano. Od tog broja 
samo je na {irem rije~kom podru~ju 
otkriveno oko 700 objekata. Danas 
njihovu istra`iva~ku djelatnost u najve}oj 
mjeri ba{tine ~lanovi speleolo{kog kluba 
Estavela iz Kastva koji su u posljednjih 
sedam godina istra`ili jo{ 270 jama i 
{pilja.

- Najvi{e speleoobjekata u Primorsko-
goranskoj `upaniji otkriveno je na 
podru~ju ]i}arije, odnosno Muna gdje je 
na prostoru od dva kvadratna kilometra, 
uz od ranije znanih stotinjak, posljednjih 
godina otkriveno jo{ devedesetak 
jama. Samo oko Permana nalazi se jo{ 
tridesetak objekata, a jo{ ih je pedesetak 
za koje znamo u okolici Breze i Klane. 
Osim toga jo{ ih je mnogo koje nisu 
otkrivene. Na ovom podru~ju radi se 
o jamama koje se nalaze na niskoj 
nadmorskoj visini, a uglavnom su jako 
lijepo zasigane, razgranate, no naj~e{}e 
pli}e do 30 metara. U vi{oj zoni, na 
]i}ariji, prevladavaju pak jednostavne 
jame, posve vertikalne, golih zidova, u 
kojima je temperatura oko 6 Celzijevih 
stupnjeva, no njihova dubina ne{to je ve}a 

i se`e do 80 metara - obja{njava nam 
kastavski speleolog Dalibor Re{, jedan od 
osniva~a Estavele. 

Rje~ina dobiva vodu sustavom 
{pilja

Iako su mnoge jame istra`ene, 
modernija i dora|enija oprema te 
uznapredovala speleolo{ka tehnika 
dana{njim istra`iva~ima podzemlja 
omogu}uju da dopru i tamo gdje njihovi 
prethodnici iz pro{log stolje}a nisu mogli. 
Nije stoga rijetkost da speleolozi u ve} 
istra`enim jamama nai|u na nova ~uda, 
kao u slu~aju jedne od najdubljih jama na 
podru~ju ]i}arije kojoj su stari ljudi dali 
prikladno, no ne ba{ pretjerano ma{tovito 
ime - Gnojinica. 

- Ona je istra`ivana vi{e puta u 
posljednjih sto godina. Prije dvije godine 
spustili smo se do istra`enih 150 metara 
dubine i otkrili 180 metara novih kanala, 
do kojih se doprlo uz pomo} tehni~kog 
penjanja i prije~enja. Sli~an slu~aj imali 
smo i s Bo`inkinom jamom kod sela Pu`i, 
gdje smo iz starog fosilnog dijela otkopali 
prolaz u dubinu, pa je ta jama, sada sa 
102 metra dubine, najdublja na podru~ju 
Permana. Jedan od najzanimljivijih 

Speleo-ronila~ko istra`ivanje 
Rje~ine – sasvim je izvjesno 
da povezanim kanalima dobiva 
vodu od Slovenskog Sne`nika 
(1796 m)

Primorsko-goranske æupanije 
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objekata na ovom podru~ju svakako je i 
Volarjeva {pilja, tako|er u blizini Permana, 
koja je nalazi{te ostataka {piljskog 
medvjeda. Ve}i dio nje sada se, na`alost, 
nalazi pod novoizgra|enom autocestom za 
Rupu, no dio u kojem smo otkrili ostatke 
medvjeda ostao je »izvan« - objasnio je 
Re{. 

Iako zasad primat najdublje jame ovog 
dijela `upanije dr`i Klanski ponor sa svojih 
320 metara dubine, istra`ivanja koja je od 
pro{le godine na podru~ju iznad zale|a 
izvora Rje~ine, izme|u Klane i ^abra, 
poznatijem pod imenom [verda, po~eo 
obavljati klub Estavela, pokazuju da se tamo 
najvjerojatnije nalaze i daleko ve}e dubine. 

- Mi smo se vodili za teorijom slovenskog 
hidrologa Ivana Gamsa prema kojoj Rje~ina, 
~iji je izvor na 320 metara nadmorske visine, 
dobiva vodu od Slovenskog Sne`nika (1796 
m). Budu}i da je izme|u te dvije to~ke 
razlika u nadmorskoj visini ve}a i od tisu}u 
metara, pretpostavka je da ta voda mora 
u}i u neki kanal, odnosno da tu moraju 
postojati vrlo duboke jame kroz koje ona 
ponire. U prilog tome ide i jama Brezno 
Bogumila Brim{eka u Sloveniji, duboka 
506 metara, nedaleko od [verde, a sto 
metara udaljena od granice s Hrvatskom. 

Slabije je poznato da bogatstvom speleolo{kih 
objekata obiluje i podru~je Primorsko-goranske 

`upanije. Naime, od 8500 lociranih jama i {pilja 
u Hrvatskoj, gotovo ih je tisu}u istra`eno samo 
na podru~ju ]i}arije, Klane, Muna, Matulja, 

{ire okolice Rijeke te Gorskog kotara

Podru~je istra`ivanja 
speleolo{kog kampa 

»[verda 2005«
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Na{e pretpostavke su se pokazale 
to~ne, pa smo na speleolo{kom kampu 
»[verda 2005«, ponovo potpomognutom 
od Primorsko-goranske `upanije, me|u 
otkrivenih 28 speleolo{kih objekata 
prona{li i 263 metra duboku jamu koju 
smo nazvali Kame Hame, a koja je u{la 
na popis pedeset najdubljih hrvatskih 
jama. Za tu se jamu ba{ i ne mo`e re}i 
da je posebno lijepa, dapa~e, radi se o 
duga~koj »cijevi«, no to je ujedno i bilo 
poprili~no uzbudljivo istra`ivanje jer smo 
na otprilike 100 metara dubine nai{li na 
veliki balvan »zacementiran« ledom kraj 
kojeg smo pro{li dalje u dubinu i koji nam 
je poslije toga cijelo vrijeme prijetio nad 
glavama. Podijelili smo se u male grupe i 

izvodili brze akcije, da se taj led i snijeg 
koji su balvan dr`ali zaglavljen, ne bi 
slu~ajno otopili - prisje}a se Re{. 

Ne bacajte sme}e u jame

Tijekom ovog kampa prona|ene su jo{ 
dvije jame dublje od 100 metara, a gotovo 
u svim istra`enim objetima kastavski 
su speleolozi i njihovi gosti iz drugih 
klubova nai{li na snijeg i prekrasne ledene 
saljeve te prosje~nu temperaturu od 2 
Celzijeva stupnja. Zanimljivo, u mnogim je 
otkrivenim jamama vi|en i velik broj rijetkih 
crnih da`devnjaka Salamandra atra, za 
kojima je Park prirode U~ka nedavno 
raspisao »tjeralicu«. 

Podzemna fauna, ina~e, jedan je 
od bonusa koji dolazi s nevjerojatnim 
bogatstvom podzemlja dinarskog kr{a, 
a odre|eni broj raznoraznih endemskih 
vrsta i rijetkih kukaca posljednjih je godina 
prona|en i u jamama ]i}arije, Muna, 
Klane i Gorskog kotara. Stru~ni opisi 
ve}ine ovih nalaza, kao {to je primjerice 
onaj najve}eg {piljskog pauka na podru~ju 
Permana, jo{ uvijek nisu zavr{eni. 

Na`alost, svi ovi speleoobjekti ostat 
}e nedostupni svima osim speleolozima 
jer se uglavnom radi o te{ko dostupnim 
jamama ili pak {piljama ~iji uski kanali ne 
dopu{taju posjete bez stru~nog znanja. To, 
me|utim, nije razlog da se ovo podzemno 

bogatstvo ne sa~uva, jer iako o za{titi 
speleoobjekata postoje jasni zakoni, 

ljudsko ih djelovanje iz godine u 
godinu sve vi{e devastira.

- U ve}ini jama koje su u 
blizini ku}a nalazimo velike 
koli~ine sme}a. Ljudi 
bacaju sve i sva{ta, a 

to itekako ugro`ava 
krhku biosferu i 
podzemni `ivot ovih 
speleoobjekata 
- upozorio je 
na{ sugovornik, 
apelirav{i na 
gra|ane da 
odole izazovu 
bacanja otpada 
u dragocjeno 
hrvatsko 
podzemno 
bogatsvo. g

pothvati 

U mnogim je otkrivenim jamama vi|en 
i velik broj rijetkih crnih da`devnjaka 
Salamandra atra
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pothvati 

^lanovi prijeratnog speleolo{kog kluba Alpino Fiumano otkrili 
su dvadesetih godina pro{log stolje}a na {irem rije~kom podru~ju 
oko 700 speleoobjekata. Danas njihovu istra`iva~ku djelatnost u 

najve}oj mjeri ba{tine ~lanovi speleolo{kog kluba Estavela iz Kastva 
koji su u posljednjih sedam godina istra`ili jo{ 270 jama i {pilja

Estavela
Speleolo{ku udrugu Estavela, sa 
sjedi{tem u Kastvu, osnovalo je 1997. 
nekoliko speleologa pripravnika nakon 
zavr{ene speleolo{ke {kole u Fu`inama 
kod tamo{njeg speleolo{kog kluba 
Pauk. Iako su s radom zapo~eli, kako 
navode, sa skromnim brojem ljudi i jo{ 
skromnijim sredstvima, mladi su speleolozi 
ubrzo po~eli intenzivno istra`ivati i 
opisivati speleoobjekte diljem `upanije 
te sudjelovati u ekspedicijama doma}ih 
i inozemnih kolega. Danas u Estaveli 
djeluje 25 aktivnih speleologa, razli~itih 
profesija i zanimanja, nevezanih direktno 
uz speleologiju. Tijekom proteklih godina 
Estavela je u raznim segmentima svoga 
djelovanja blisko sura|ivala s razli~itim 
institucijama i udrugama: Prirodoslovnim 
muzejem u Rijeci, Hrvatskim 
prirodoslovnim muzejem iz Zagreba, 
Hrvatskim biospeleolo{kim dru{tvom, 
Hrvatskim speleolo{kim savezom, 
Parkom prirode U~ka, kao i s mnogim 
drugim doma}im i stranim speleolo{kim 
organizacijama. Udruga je tako|er i 
~lanica WWF-ovog projekta za o~uvanje 
kr{kog okoli{a i voda pod nazivom 
»Across the Waters«, a djeluje na web 
stranici www.su-estavela.hr. Do velja~e 
svi zainteresirani mogu posjetiti njihovu 
atraktivnu Speleogaleriju u kastavskoj Kuli, 
svakog ~etvrtka od 18 do 20 sati.

Ljetos otkrivena jama 
Kame Hame, duboka 
263 metra, u{la je na 

popis pedeset najdubljih 
hrvatskih jama
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Smijeh, mno{tvo glasova, zvuci glazbe, 
jedan glasniji od drugoga, a svi razli~iti 

- s jedne strane potresujka, s druge skladba s 
posljednjega MIK-a, s onog {tanda [koro, iz 
lunaparka hit Eminema, a negdje u pozadini 
~uje se i zvuk sopila i stidljivo pi{tanje 
“pete{i}a kemu se v’rit pu{e”, kopotanje 
malog vlaka, glasovi zdru`eni u pjesmi (koja 
je za dana jo{ skladna, a s dolaskom ve~eri 
sve ~udnijih tonova...), pa ponovo smijeh, 
dozivanje izgubljenih u gu`vi zakr~enih uli~ica, 
cvr~anje mesa na ra`njevima, nabijanje 
kova~kog ~eki}a i, ako pozorno poslu{ate, 
zvuk vina koje se preta~e iz ba~ava u boce, iz 
boca u ~a{e, iz ~a{a u...

Iako se dosta toga promijenilo od vremena 
kad su na{i noni}i, i prije njih njihovi noni}i, 
svake godine prve nedjelje u listopadu 
pje{a~ili do vrha grada na brijegu, ne{to se 
ipak nije promijenilo - Kastav-grad i danas 
poziva “Bela nedeja, beli dan, hote judi na 
samanj!” 

Bilo je tako i ove jeseni, prve nedjelje u 
listopadu, a Bela nedeja kao da raste zajedno 
s gradom ~iji je za{titni znak. Uz tradicionalni 
sajam, svake je godine i sve vi{e popratnih 
sadr`aja, onih koji ~uvaju stare navade od 
zaborava, i onih novih, suvremenih, koji }e tek 
postati tradicija.

Na taj Beli dan celi Kastav o`iveje, cel se 
smeje, kanta, pokadagod i be{tima (ma to 
se brzo pozabi). Blagdan je to od kastafske 
belice, od kanta i tanca, pila i jila, a i banki 
su puni sega: roba, igra~ke, alati i postoli, 
kuharice i palentari, ko{are, ba~ve i barilca 
- sve se ovo moglo re}i i prije stotinu godina, 
jednako kao i danas. 

Veliki blagdan

Ipak, Bela nedeja u na{e doba po~inje ve} 
tjedan uo~i blagdana, prigodnim izlo`bama u 
kastavskim galerijskim prostorima - Vincentu i 
Sv. Trojici, izlo`bom vina u Domu na [porovoj 
jami, nastupima kulturno-umjetni~kih dru{tava 
na{ega kraja, sve do slu`benog otvorenja 
Bele nedeje na Trgu Matka Laginje. Pozdrav 
Beloj nedeji iz Aleje velikana u nedjeljno 
jutro ve} tradicionalno najavljuje promenadni 
nastup Glazbenog dru{tva Spin~i}i, slijede 
kastavske klape i osnovci, te sopci na 
sopilama uo~i podizanja zastava na Fortici, 
~ime je ozna~en po~etak velikoga blagdana.

Tijekom dva dana blagdana - naime, ne 

kartulina Bela nedeja
Hote, judi, va Kastav
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Bela nedeja kao da raste zajedno s gradom Kastvom ~iji 
je za{titni znak. Uz tradicionalni sajam, prve nedjelje u 
listopadu, svake je godine i sve vi{e popratnih sadr`aja, 

onih koji ~uvaju stare navade od zaborava, i onih novih, 
suvremenih, koji }e tek postati tradicijakartulina Bela nedeja

Hote, judi, va Kastav
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kartulina Bela nedeja
slavi se samo Bela nedeja ve} se posebno 
obilje`ava i posajmica, Beli pundejak 
- na trgu Lokvina gostuju brojni zanatlije 
demonstriraju}i vje{tine koje danas tek rijetki 
jo{ ~uvaju: kova~, lon~ar, ba~var, pleta~ 
ko{nica, pleta~ ko{ara, prikazano je fi lcanje 
vune, kovanje nov~i}a, izrada zvon~arskih 
maski i bakrenih reljefa. Svake se godine 
prire|uje i nagradni natje~aj za najbolju 
fotografi ju s kastavskim motivom, uru~uju se 
nagrade za najljep{e ure|ene oku}nice, a 
Kastvu u pohode posljednjih godina sti`u i 
gosti iz talijanske op}ine Gradisca d’Isonzo 
koji predstavljaju svoja vina. Pred gradskom 
Voltom, ispred Turisti~kog ureda, nudili su se 
autohtoni kastavski suveniri, ~ija je ponuda 
sve bogatija, a mnogi su posjetitelji tih dana 
obi{li i Muzejsku zbirku Kastav{tine, te dvije 
uistinu jedinstvene zbirke - Ba~varsku zbirku 
i Speleogaleriju. Mali{ani kastavskoga vrti}a 
organizirali su Mi}i samanj, a u gradskoj je 
upravi prire|eno i tradicionalno “belonedejno” 
primanje za predstavnike `upanije, susjednih 
op}ina i gradova, te druge goste.

Ipak, bila bi velika pogre{ka izjedna~avati 
kastavski identitet samo s Belom nedejom 
jer kastavsko `ivljenje danas odre|uju jo{ 
dvije velike manifestacije - internacionalni 
festival Kastafsko kulturno leto koji se odr`ava 
tijekom srpnja i kolovoza, a ove }e godine 
obilje`iti 15. godi{njicu, te pusne fe{te koje 
u Kastvu traju od Antonje, 17. sije~nja, do 
Pepelnice, kada kulminiraju paljenjem pusta. 
Pust na Kastav{tini, koji svoje korijene ima u 
vi{estoljetnoj povijesti, uz ma{kare i zvon~are 
privla~i i brojne druge goste, no i “mladi” 
kulturni festival u ljetnim mjesecima u Kastav 
dovodi na tisu}e posjetitelja. I to je odraz 
kastavske svakodnevice - povijest ruku pod 
ruku s budu}no{}u, zdru`ene stare i nove 
navade.

Kulturni centar regije

Manifestacije Kastafskoga kulturnoga 
leta, koje se posljednjih godina odr`avaju u 
organizaciji istoimene udruge, tijekom srpnja 
i kolovoza Kastav pretvaraju u pravi kulturni 
centar regije uz scenske i glazbene programe, 
te izlo`be na Lokvini, u galerijama Vincent 
i Sv. Trojica, crkvi sv. Jelene te pod Lo`om. 
U okviru ljetnoga festivala posebno se, 
kvalitetom i posje}eno{}u, izdvaja Festival 
gitare koji na kastavskom ljetu okuplja 
najeminentnija imena gitaristi~koga svijeta, 
no i ostali su izvo|a~i zvijezde u svojim 

Bela nedeja
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Predstavljanje Kastva na turisti~kim sajmovima u 
inozemstvu, info-punkt “Vrata Jadrana” te pove}anje broja 

smje{tajnih kapaciteta, sasvim su sigurno utjecali na 
pove}anje broja posjetitelja, posebno stranaca, pa drevni “grad 

na brege” sve vi{e postaje i uspje{no turisti~ko mjesto

[etnice u Lozi i Lu`ini
Budu}i da Kastav uz kulturnu i graditeljsku 
ba{tinu ima i iznimno atraktivne krajolike te 

o~uvanu prirodu, Turisti~ka zajednica i Grad 
Kastav poduprli su projekt Udruge umirovljenika i 
starijih osoba “[e}imo po Loze i Lu`ine”. Rezultat 

te suradnje, uz sredstva iz donacije AED-a, 
tri su ure|ene {etnice kroz kastavske {umske 
ljepotice, Lozu i Lu`inu, otvorene 15. listopada 

2005., u povodu Svjetskog dana pje{a~enja. 
Nekada je Kastav bio i ishodi{te, odnosno 
kraj, ovisno o tome s koje strane kre}ete, 

Europskoga pje{a~koga puta E-6, koji je vodio 
sve do [vedske na krajnjem sjeveru Europe, 
no stvaranje dr`avne granice sa Slovenijom 

prekinulo je taj put, jer su ga Slovenci sa svoga 
podru~ja jednostavno oznakama skrenuli prema 

Kopru.
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kartulina Bela nedeja
kategorijama, najve}a imena hrvatske 
estrade, gosti iz inozemstva, kao i doma}i 
sudionici programa. 

Razdoblje od blagdana sv. Antona (Antonje) 
do Pepelnice (Pusne srede) vrijeme je 
ma{kara. Obi~aji ~iji korijeni se`u vjerojatno 
jo{ u pretkr{}ansko doba, kada su bukom 
zvona i stra{nim maskama zvon~ari tjerali 
zimu i zazivali prolje}e, o~uvani su u ~itavoj 
Kastav{tini, a u Kastvu se uz njihov po~etak, 
na Antonju prire|uje i poseban program. 
Uz zvuk Antonjskoga roga, koji ozna~ava 
po~etak “pusneh nemotarij”, na sredi{njem 
se gradskom trgu okupljaju ~lanovi svih 
kastavskih “pusneh kumpanij” - Jur~i}i, 
Rube{i i Spin~i}i. Me|u njima se, naizmjence, 
svake godine bira “pusni gradona~elnik” 
koji za trajanja ma{kara preuzima klju~eve 
grada i svu vlast. Specifi ~nost je vezana 
uz imenovanje “pusne Vlade” i njenih 
“ministara” koji tom prigodom ~itaju svoj 
“izborni program”. Uloge ministara igraju 
glumci Kastavskoga pu~koga teatra, i ina~e 
specijalizirani za komedije na ~akav{tini, 
a kako su tekstovi prikladno sro~eni da 
ismijavaju doga|aje iz kastavske i hrvatske 
svakodnevice, ~itanje tih programa uvijek 
izaziva salve smijeha. Na Antonju se ujedno 
uru~uje i godi{nja nagrada za najuspje{niju 
masku - “Zlatna broskva”. Tradicionalno se 
prire|uju pusni tanci, do~ekuju zvon~ari, na 
pusni pundejak pobiraju jaja, a na Pepelnicu 
se u Jur~i}ima i Rube{ima spaljuje Pust 
- krivac za sve i sva, tako|er uz prigodan 
program pun humora.

Organizaciju Bele nedeje posljednjih 
godina preuzela je Turisti~ka zajednica, koja 
se aktivno uklju~uje u organizaciju i svih 
drugih priredbi, a posebno se anga`ira u 
predstavljanju Kastva turistima i izletnicima. 
No, putnike namjernike u Kastav ne privla~e 
samo manifestacije, jer se stari grad ponosi 
brojnim o~uvanim spomenicima kulture 
i prirodnim ljepotama, a i ugostiteljska je 
ponuda, uz restorane poput “Kukuriku na 
Fortice”, “Mira”, “Bonaca” i “Nero”, te lokale u 
staroj gradskoj jezgri, sama po sebi dovoljan 
razlog za posjet. I otvaranje info-punkta “Vrata 
Jadrana”, koji je nedavno osvojio i nagradu 
Hrvatske turisti~ke zajednice, predstavljanje 
Kastva na turisti~kim sajmovima u 
inozemstvu, uz pove}anje broja smje{tajnih 
kapaciteta, sasvim su sigurno utjecali na 
pove}anje broja posjetitelja Kastva, posebno 
stranaca, pa drevni “grad na brege” sve vi{e 
postaje i uspje{no turisti~ko mjesto. g

Bela nedeja
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          Ipak, bila bi velika pogre{ka izjedna~avati kastavski 
identitet samo s Belom nedejom jer kastavsko `ivljenje danas 

odre|uju jo{ dvije velike manifestacije - internacionalni 
festival Kastafsko kulturno leto tijekom srpnja i kolovoza, te 

pusne fe{te od Antonje, 17. sije~nja, do Pepelnice

Kastavske udruge
Du{u svih programa, priredbi i doga|anja 

koji se u Kastvu odr`avaju ~ine upravo 
sami Kastavci, ~lanovi brojnih kastavskih 

udruga, jer bez njih svih ovih programa 
ne bi bilo. Jedna od najja~ih udruga 

danas je svakako Udruga “Kastafsko 
kulturno leto”, kao organizator velike ljetne 
manifestacije, no ona je izrasla na tradiciji 

Kulturno-prosvjetnog dru{tva “Istarska 
vila” ~iji po~eci rada se`u u davnu 1901. 

godinu. Iz toga je dru{tva izrasla i Udruga 
“Kanat” - koju ~ine mu{ka i `enska klapa 

“Kastav” - obje dobitnice vrijednih priznanja 
i nagrada. Uz ime “Istarske vile” vezuje se 

i ime “Kastavskoga pu~koga teatra”, ne 
samo me|u doma}om publikom omiljenih 

kazali{nih amatera, tako|er dobitnika 
vrijednih priznanja me|u kojima se isti~u 

nagrade osvojene na Festivalu kazali{nih 
amatera, kojega bi u idu}e ~etiri godine 

Kastav trebao biti i doma}in. Kastavske su 
priredbe gotovo nezamislive bez Glazbenog 

dru{tva Spin~i}i, omiljene “Spin~i}eve 
muzike”, koja ne samo da je sudionik 

svih kastavskih priredbi, ve} i organizator 
iznimno uspje{nog Festivala puha~kih 
orkestara koji se odr`ava u svibnju, te 

tradicionalne manifestacije “Spin~i}i va 
muzike i doma}oj besede”. U kastavskom 

dru{tvenom `ivotu sudjeluju i sve druge 
udruge, kojih, s obzirom na veli~inu grada, 

ima uistinu mnogo.
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okonas Slavko Ple{e

Za natprosje~ne rezultate 
i dugogodi{nji doprinos u 

osposobljavanju i pripremanju gluhih 
osoba za samostalan `ivot Nagradu za 
`ivotno djelo Primorsko-goranske `upanije 
pro{le je godine dobio Delni~an Slavko 
Ple{e, ~ovjek koji je golem dio svog 
profesionalnog rada vezao za boljitak 
drugih stvoriv{i, uz ostalo, i temelje za 
osnivanje Centra za gluhonijeme osobe 
“Slava Ra{kaj” ~ime je osigurao kontinuitet 
te pro{irio i razvio aktivnosti vezane uz rad 
s gluhim osobama. 

Slavko Ple{e ro|en je 1925. godine u 
Delnicama gdje polazi i osnovnu {kolu, a 

u`ase Drugog svjetskog rata pro`ivljava 
kao partizanski borac koji je pro{ao 
brojna rati{ta, me|u inima i ~uvenu Mati} 
poljanu. Po zavr{etku rata Ple{e upisuje i 
zavr{ava studij defektologije u Zagrebu te 
potom radi u {koli za gluhu djecu u Splitu. 
Nakon godinu i pol dana odlazi u Rijeku 
gdje je u planu bilo otvaranje stru~ne 
{kole za gluhu djecu: “Uvjeti rada bili su 
u`asni, a prve sam tri godine sam ne 
samo radio s dva razreda stru~ne {kole, 
ve} brinuo i o praksi, maturi, uvjetima 
u kojima se radilo i svemu ostalom {to 
je pratilo nastavni proces”, prisje}a se 
Ple{e dodaju}i kako su se s vremenom 
uvjeti rada ipak pobolj{avali da bi danas 

to bio respektabilni centar koji djeluje u 
[kurinjskoj Dragi i u ~ijem radu sudjeluje 
znatno ve}i broj stru~njaka no {to je to bilo 
u razdoblju od {ezdesetih do osamdesetih 
godina pro{log stolje}a. 

* Do uspjeha u radu s gluhim 
osobama do{li ste zahvaljuju}i potpuno 
novom na~inu rada. O ~emu je rije~?

- Ja sam tim ljudima uvijek pristupao kao 
sebi i drugima ravnim i najbitnije je bilo taj 
stav prenijeti {to ve}em broju ostalih ljudi. 
Prije po~etka rada Centra “Slava Ra{kaj” 
osobe o{te}enog sluha bile su izolirane i 
getoizirane. Zaposliti su se mogle samo u 

Osobe oπteÊena sluha izveo iz geta
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@upanijska Nagrada za `ivotno djelo: 
Delni~anin Slavko Ple{e ~itav je svoj radni 

vijek posvetio radu s hendikepiranim osobama 
o{te}ena sluha 

posebnim poduze}ima za osobe o{te}ena 
sluha, a pla}e su im bile u prosjeku tri puta 
ni`e no ve}ini ostalih. Ne samo da sam 
smatrao kako je to nepravedno, ve} sam 
bio i uvjeren u to da ti ljudi, ako im se pru`i 
kvalitetno obrazovanje u za njih pogodnim 
podru~jima, mogu biti ravnopravni 
svim drugima. Tako smo krenuli s 
osposobljavanjem za razli~ita zanimanja 
i tra`ili da se, po uspje{nom zavr{etku 
{kolovanja, tim ljudima omogu}i posao u 
svim, a ne samo u tzv. DES poduze}ima 
za osobe s o{te}enim sluhom. Naravno, u 
po~etku su nam se podsmijavali i nailazili 
smo na jak otpor, ali kada su na{i prvi 
u~enici probili te barijere, zaposlili se i 

pokazali kako ni po ~emu ne zaostaju 
za ostalim radnicima, po~elo nas se 
prihva}ati, a danas vi{e nitko i ne postavlja 
pitanja o tome mo`e li gluha osoba biti, 
primjerice, dobar strojobravar!

* Usporedo s radnim i{li su i sportski 
uspjesi. Kako i za{to ste se u tom 
obrazovnom procesu okrenuli sportu?

- Upravo na sportskom polju na{i su 
u~enici najbr`e i najjednostavnije mogli 
dokazati kako su ravnopravni s ostalima. 
Zato su i gotovo svi na{i u~enici vrlo rado 
prihva}ali sport pa smo ~ak i osnovali 
klub koji je pod imenom “Galeb” dao niz 
sjajnih sporta{a, sedam puta smo bili 
prvaci biv{e dr`ave, a jednom smo ~ak i 
kao reprezentacija tada{nje Jugoslavije 
sudjelovali na Svjetskim igrama gluhih 
u [vedskoj te nekoliko godina kasnije u 
Beogradu.

* Zreliji ljubitelji nogometa, pogotovo 
navija~i “Rijeke”, i danas pamte jednog 
“va{eg” igra~a, nezaboravnog Damira 
Desnicu.

- Damira je kao petnaestogodi{njaka u 
Rijeku iz Zagreba dovela majka kojoj sam  
ja svojedobno bio u~itelj u Me|imurju. 
Po~eo je u~iti za bravara i odmah se 
uklju~io u nogometnu sekciju. Kad smo 
vidjeli {to radi s loptom, kako je brz i kakav 
osje}aj za nogomet ima, odmah smo 
ga odveli na Kantridu gdje, a to je jako 
pohvalno, nikoga nije smetalo {to je rije~ 
o gluhonijemom mom~i}u. Uvjeriv{i se da 
je odli~an igra~ uklju~ili su ga u juniorski 
sastav koji }e ve} te godine osvojiti naslov 
pobjednika poznate Kvarnerske rivijere, 
a Damir }e biti najbolji igra~ i strijelac. 
Iste godine Rijeka osvaja juniorski turnir 
u Viareggiu a Desnica posti`e svih 8 
pogodaka za Rijeku! Sjajnu karijeru 
nastavlja i u seniorskoj konkurenciji 
postav{i jedan od najboljih napada~a u 
povijesti prvoliga{a s Kantride, a krajem 
sedamdesetih nastupa i za juniorsku 
reprezentaciju Jugoslavije koja u utakmici 
protiv DDR-a osvaja naslov prvaka Europe 
s Desnicom u prvom sastavu! Zaista je bio 
veliki igra~, a da je uz sebe imao ~ovjeka 
koji bi mu pomogao u komunikaciji s 
okolinom, uvjeren sam da je mogao posti}i 
i zna~ajnu me|unarodnu karijeru - rekao 
je Ple{e. g

Osobe oπteÊena sluha izveo iz geta

Gluhonijemi Damir 
Desnica postao je jedan 
od najboljih napada~a u 

povijesti NK “Rijeka”

Slavko Ple{e: Danas vi{e nitko i ne 
postavlja pitanja o tome mo`e li gluha 
osoba biti, primjerice, dobar strojobravar
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mediteran
Jo{ u ustima osje}am ugodan okus 

soka od metvice, a u misli mi se vra}a 
prekrasno kasnojesensko poslijepodne 
obavijeno mirisom mediteranskog 
bilja. Nisam odoljela ku{ati ni rakiju 
oplemenjenu bobicama mirte, a nadasve 
su me odu{evile masline pripremljene 
po posebnom receptu koji pamte i od 
zaborava ~uvaju starije oto~anke. Preko 
ponekog jo{ uvijek rascvjetalog grma, 
pogled preko mora se`e sve tamo do 
Velebita. Sve to, a i mnogo vi{e od toga, 
posebno tijekom prolje}a i ljeta, kada 
grmovi mediteranskog bilja plamte u `utoj, 
ljubi~astoj, plavoj, bijeloj i tko zna u kojoj 
jo{ boji, mo`e se do`ivjeti u Miomirisnom 
oto~nom vrtu koji je na raskri`ju Malog i 
Velog Lo{inja uredila poduzetnica Sandra 
Nikolich. 
- Ovo {to sada gledate livada je mojega 
djetinjstva, koja se nakon godina nebrige 
pretvorila u neuredan i zapu{ten kamenjar. 
Dok sam ga gledala sinula mi je ideja 
kako ga pretvoriti u park. Ali ne obi~an, 
ve} park u kojemu }e na jednom mjestu 
rasti sve na{e malolo{injsko samoniklo 
jestivo i ljekovito i mirisno bilje, i zato sam 
ga nazvala Miomirisni oto~ni vrt - ispri~ala 
nam je simpati~na Sandra koja je upravo 

prije na{ega dolaska ispratila pove}u 
grupu talijanskih turista.

Ljekovite, jestive i aromati~ne 
biljke

Od mirisne ideje do ure|enja mirne oaze 
za odmor, u`ivanje i meditaciju trebalo je 
pro}i dosta vremena. Sandra je obrisala 
mnogo znoja s ~ela, lije~ila je `uljeve na 
rukama, ali nije odustajala. Sama ili uz 

Sandra 
Nikolich 
u svom 

miomirisnom 
vrtu

Sandrin miomirisni mediteranski vrt

Turisti u`ivaju u {etnji kroz mediteransko 
raslinje, pogledu na Velebit, ~aju i soku od 
ljekovitog bilja, a mogu kupiti i jedinstveni 
suvenir izra|en od onoga {to raste u vrtu



zip / 33

Malolo{injska poduzetnica Sandra Nikolich uredila 
je na svom otoku za sada jedini u Hrvatskoj 

Miomirisni oto~ni vrt. Tako je “mirisna ideja” 
prerasla u oazu za odmor, u`ivanje i meditaciju

pomo} nekolicine prijatelja, te majstora, 
poznavatelja tradicionalne oto~ne gradnje, 
izgradila je staze, suhozide kakvih se 
ne bi posramili ni najvrsniji poznavatelji 
tog oto~nog umije}a slaganja kamena, 
na prava mjesta postavila prave oto~ne 
drvene lese, a na terasama zasadila 
kadulju, ru`marin, buha~, smilje, maj~inu 
du{icu, pelin, peruniku, masline, smokve, 
lovor, drenjak, vinovu lozu, mirtu... 
I svaku samoniklu ljekovitu i aromati~nu 
biljku, koja je svoje mjesto pod suncem 
potra`ila me|u njezinim rukama 
zasa|enim grmovima, njeguje s 
posebnom ljubavlju, pa u vrtu rastu 
kopriva, gospina trava, riga i tko zna {to 
se jo{ ne bi prona{lo. U glavi osmi{ljenu 
kamenu ku}icu izgradili su vrsni majstori, 
ali ure|enje unutra{njosti nije nikome 
`eljela prepustiti ve} je sama prionula 
poslu i stvorila pravu oto~nu ku}icu u kojoj 
se ne `ivi, ne kuha, ne spava, ve} se nude 
suveniri od suhog cvije}a i raslinja koje 
raste u vrtu, ali i “pitki i jestivi suveniri” - 
rakija s ljekovitim travama i med. 

Samoniklim jestivim i ljekovitim biljem 
Sandra Nikolich se bavi ve} godinama. U 
hotelima malolo{injske “Jadranke” odr`ava 
animacijske programe u kojima gostima 
predstavlja Lo{inj kroz njegovo raslinje, 
{to su turisti objeru~ke prihvatili, pa su, 
bez obzira na godine i fi zi~ku spremnost, 
spremni hodati kilometrima i kilometrima 
oto~nih {etnica, te usput od Sandre u~iti 
koja je biljka ljekovita ili samo jestiva, 
{to lije~i i kako se priprema. Sada turisti 

na svojim {etnjama obvezatno do{e}u 
i u Sandrin vrt, zavr{e hod {etnicama 
me|u gusto zasa|enim biljakama, popiju 
~aj za okrepu, kupe poneki suvenir koji 
}e ih i tijekom zime “hraniti” sje}anjem 
na lo{injsku biljnu rascvjetanu i mirisnu 
ljepotu. 

Vrt za predah i meditaciju

Taj oprezno kultivirani obronak svoje 
pravo lice pokazuje ljeti, kada “plane” 
bojama cvije}a i zamiri{e mirisom s 
rascvjetalih grana. Ali u njemu se mo`e 
u`ivati i u rano prolje}e, kada biljke 
oprezno izvire iz {krte oto~ne zemlje, a 
trajni grmovi bace prve pupoljke. Jesen 
ima tako|er svojih ~ari, jer nas tada biljke 
~aste jestivim i ljekovitim plodovima, 
a Sandra ve} razmi{lja i o zimskom 
programu. {to }e to biti, nije nam otkrila. 

- Moj vrt je zami{ljen kao ekolo{ko-
edukativni prostor idealan za predah 
i meditaciju. I oni koji su sumnji~avo 
gledali kako se mu~im na ovoj padini, 
kako skupljam odba~ene predmete koji 
su se nekada rabili u na{im ku}ama, pa 
~ak i no}ne posude, priznaju mi da je 
ideja bila prava, a turisti, kao turisti - oni 
vole sve {to nije stereotipna ponuda, pa 
uvijek na odlasku najavljuju novi dolazak. 
Do sljede}eg ljeta osmislit }u i no}ne 
programe, u kojima }e u`ivati mla|i gosti i 
na{i doma}i ljudi - obe}ala nam je Sandra 
na odlasku. 
Vra}aju}i se iz jedinstvenog hrvatskog 
vrta, koji ako putujete iz Malog u Veli 
Lo{inj nikako ne mo`ete ne vidjeti, u 
glavi poku{avam sabrati sve ono {to 
mi je Sandra pri~ala o samoniklom bilju 
na Lo{inju. Tu raste oko 1000 vrsta 
autohtonog bilja, me|u kojima je 230 
vrsta ljekovito. Osim autohtonih vrsta 
lo{injski su vrtovi prepuni mediteranskog 
i egzoti~nog bilja - stotinjak vrsta, me|u 
kojima su naran~e, limuni, mandarine, 
{ipak, mimoza, agava, meksi~ki kaktus, 
mirta, kapari, pa ~ak i papar, donijeli su 
sa svojih putovanja pomorci, a Lo{inj ih je, 
kao pravi rajski vrt, primio u svoje okrilje i 
podario im idealne uvjete za `ivot. Sandra 
je dio “zarobila” u svojemu, oko 3500 
~etvornih metara velikom vrtu. Ima okolo 
jo{ zapu{tenih obronaka. Mo`da jednoga 
dana zamiri{u novi miomirisni vrtovi. g

Sandrin miomirisni mediteranski vrt
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Da su Putokazi sastavni dio 
zagreba~ke glazbene scene, 

vjerojatno bi svakoga dana gostovali na 
televiziji. Putokazi, kao projekt kojeg ve} 
dvadeset godina vodi Miranda \akovi}, 
originalni su rije~ki izdanak suvremene 
pop i etno glazbe. Dosada{nje postave 
Putokaza dvaput su nas predstavljale 
na Eurosongu, dobitnici su nekoliko 
Porina, vlasnici ve} brojnih nosa~a 
zvuka. Albumom “Androida” nova 
postava Putokaza pomi~e obzore 
hrvatskog sounda. Priznanje je stiglo 
i pro{logodi{njim gostovanjem rije~ke 
skupine u povodu Svjetske izlo`be 
EXPO u Japanu.

1 / DVADESET      
GODINA PUTOKAZA

Putokazi `ive 20 godina 
i svaka postava Putokaza 
(60-ak pjeva~a u 20 godina 
trajanja) donosi ne{to novo 
sa sobom. Ta nepredvidivost 
u nadogradnji svakog 
sudionika i usmjeravanje u 
zajedni~ki temelj sa samo 
jasnim postavljenim vanjskim 
zidovima - za~udna je, 
poticajna. Biti dijelom Putokaza 
zna~i prepoznati kvalitetu 
glazbe i ideje, biti optimisti~an, 
biti dijelom energije koja 
neprestano kru`i, nigdje 
se ne gubi, a pojavljuje se 
kao pokreta~ka snaga koja 
urodi novom stvarala~kom 
energijom. 

Upravo je ljepota Putokaza 
u na{oj sposobnosti da se 
transformiramo u raznorodne 
oblike. Sve Putokaze povezuje 
zajedni~ka nit visokih kriterija 
izvedbe i samokriti~nosti. Tako 
je od po~etka zami{ljeno, pa 
je, eto, tako i ispalo.

petpitanja

Putokaz nove glazbe
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2 / NOVI ALBUM      
ANDROIDA

“Androida” je jedinstvena 
kombinacija trip hopa i lounge 
popa i apsolutno se uklapa 
u sada{nji svjetski trend chill 
out glazbe. Ili pojednostav-
ljeno, sjetni i zra~ni vokali 
povezani su s harmonijom, 
melodiozno{}u, down beat rit-
movima i orkestracijom velikog 
orkestra.

Razmi{ljamo: dana{nji svijet 
name}e nam imperative pos-
tojanja - dvoli~nost, licemjerje, 
neiskrenost, podila`enje 
op}em, nerazumijevanje, 
konzumizam, povodljivost 
za la`nim idolima. Na{ “novi 
~ovjek” je sve suprotno 
- ~ovjek u svojoj biti - neisk-
varen, iskren i po{ten poput 
djeteta. Karizmati~ni suradnici 
(autor glazbe Du{ko Rapotec 
Ute, autor teksta Robert Pi-
lepi}, moderator Sa{a Ostoji}) 
svojom su energijom pridonijeli 
stvaranju novog glazbenog 
izraza. 

3 / PROFESIONALNO 
OKRU@ENJE

Hrvatska pop glazba je 
trivijalna, zabavna, sve sla|a i 
lo{ija! Na{ cjelokupni glazbeni 
rad oduvijek je bio beskom-
promisan odgovor glazbi za 
svi|anje. Str{imo, izvan struje 
smo, izvan glazbe s interesom, 
k tome i izvan lobija i klanova. 
Nije lako, ali na{a publika to 
po{tuje.

4 / NASTUP NA   
EXPO-u U JAPANU 

Iznimna nam je ~ast - kao 
pripadnicima glazbenog kruga 
koji godinama hrvatski etnos 
promi{ljamo kao glazbeni 
proizvod koji treba promovirati 
u svijetu - bila predstaviti se u 
EXPO DOMU, 28. kolovoza, 
pred 2500-tinjak gledatelja, 
te pribli`iti duhu Dalekog 
istoka. A sve uz istovremenu 
videoprezentaciju fotografi ja 
Hrvatske Renca Kosino`i}a. 
Uz sjajne jazz glazbenike 
Vasil Had`imanov Banda izveli 
smo “Naran~u” i “Wadanu” 
s projekta “Nova zemlja”, a 
uz sudjelovanje studenata 
Nagoya University of Arts 
publici smo skladbu “Gift shop” 
poklonili na japanskom. Odr`ali 
smo i koncert “Nove zemlje” 
i “Androide” u Koncertnoj 
dvorani Nagoya University 
of Arts. A sve to na poziv 
gospodina Hiroshija Kata, 
~lana Upravnog vije}a  
EXPO-a. 

Zahvaljujemo @upaniji, Gradu 
i Zagreba~koj banci {to su 
pomogli! Nadasve, u zemlji 
naklona i dubokog po{tovanja, 
osjetili smo smirenu japansku 
osje}ajnost, povezanost s 
prirodom, mir i preciznost, 
traganje za harmonijom, 
smislom za lijepo i umjetno{}u, 
tradicijom i vjerskim 
samopo{tovanjem, i sve nas 
se od tog - posebno dojmilo!

5 / BUDU]NOST 
PUTOKAZA

Bilo bi besmisleno stvarati a 
ne tra`iti stalne izazove, pa je 
tako nemogu}e i predvidjeti 
na{ budu}i izri~aj, pa tako 
i nastavak rada. Moto je, u 
svakom slu~aju, izlaziti s 
materijalima u koje vjeruje{, 
vremenski i prostorno 
neograni~enim! g

Hrvatska pop glazba je trivijalna, zabavna, sve 
sla|a i lo{ija! Na{ cjelokupni glazbeni rad oduvijek 

je bio beskompromisan odgovor glazbi za svi|anje. 
Izvan struje smo, izvan lobija i klanova. Nije lako, 

ali na{a publika to po{tujePutokazipetpitanja

Putokaz nove glazbe
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Makovci, Kranjci, 
Hudolini, Lautari, 

Kupari, Ba{li, Po`arnica, 
Jane`i, Kavaliri, Tri`agari, 
[elniki... zna~e li vam {to 
ova imena? Vjerojatno ne, 
osim ako niste iz ~abarsko-
gerovskoga kraja. No, imena 
ovih, kao i jo{ sedamdesetak 
drugih malih naselja, 
svakodnevica su `ivota 
patrona`ne sestre Ivanke 
Turk koja ve} {est godina 
sama pokriva 78 naselja 
smje{tenih na 283 ~etvorna 
kilometra. “Prosje~no je 

to samo 15 stanovnika po 
~etvornom kilometru, a ~ak 
25,7 posto njih starije je od 
65 godina i vrlo ~esto `ive 
po jedan, dvoje ili troje u 
ovim goranskim seocima pa 
sam ih sve ve} upoznala. 
Kako je rije~ o vrlo velikom 
i naseljima ra{trkanom 
podru~ju potrebna su 
mi to~no tri mjeseca da 
napravim krug i obi|em 
sva sela. Naravno, obilasci 
su puno ~e{}i kad je to 
potrebno, odnosno kad je 
u pitanju bolest”, ka`e nam 

Ivanka ne propu{taju}i 
dodati kako bi briga za 
starije i bolesne osobe na 
~abarskom podru~ju sigurno 
bila puno kvalitetnija kada bi 
uz nju poslove patrona`ne 
sestre obavljala bar jo{ 
jedna sestra. “Ne samo 
da je ljudima potrebna 
zdravstvena briga, ve} su 
`eljni razgovora i dru`enja 
pa me do~ekuju s rado{}u”, 
ka`e Ivanka dodaju}i da je 
posao patrona`ne sestre 
nepredvidljiv i specifi~an 
te daleko {iri od ~isto 

medicinske pomo}i.

Na terenu kad god je 
potrebno

“Neposredno prije Bo`i}a 
dobila sam poziv od jedne 
starice koja me pla~u}i 
molila da do|em jer se lo{e 
osje}ala. Kad sam stigla u 
to seoce ispostavilo se da 
je grom uni{tio mogu}nost 
TV prijema pa je `ena pred 
bo`i}nu no} ostala bez 
jedinog mogu}eg dru{tva 
- TV programa, {to ju je jako 

Jedna medicinska sestra, 78 naselja i tisuÊe kilometara
reportaæa
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Medicinska briga o starim i usamljenim stanovnicima 
~abarsko-gerovskoga kraja po~iva na patrona`noj sestri 

Ivanki Turk 

Baka me|u 
studenticama
Pet godina prije odlaska 
u mirovinu Ivanka Turk 
morala je, zbog va`e}ih 
zakonskih odredbi, upisati 
Medicinski fakultet u Rijeci 
te polo`iti potrebne ispite 
kako bi mogla obavljati 
posao kojim se bavi ve} tri 
desetlje}a! Naravno, u~enje 
uza sve obveze na poslu 
nije nimalo jednostavno, ali 
Ivanka ipak uspijeva polagati 
ispite te uz smijeh dodaje 
kako je me|u studenticama 
vjerojatno jedina - baka! 
Zanimljiv komentar o njenom 
studiranju ~uli smo i za 
posjeta obitelji Ga{parac 
kad je Anka Ga{parac pri 
dogovoru o uskla|ivanju 
termina Ivankinih obveza na 
poslu i studiju rekla: “Kaj te 
pak mu~iju kad se zna{!” 

Jedna medicinska sestra, 78 naselja i tisuÊe kilometara

pogodilo i jednostavno je u 
tom trenutku trebala nekoga 
pored sebe. Naravno, smirila 
se kad sam do{la, a sli~nih 
slu~ajeva mogla bih jo{ 
navesti. Upravo zbog vrste 
posla ja nemam klasi~nog 
radnog vremena i na terenu 
sam kad god je to potrebno”, 
ka`e Ivanka podsje}aju}i 

na rije~i Virginije Henderson 
iz knjige “Osnovna na~ela 
zdravstvene njege” u 
kojoj govore}i o poslu 
patrona`ne sestre autorica 
ka`e: “Sestra se mo`e na}i 
sama s pacijentom i biti 
prisiljena obavljati posao 
lije~nika, socijalnog radnika, 
fizioterapeuta, a ponekad 
i kuhara i vodoinstalatera 
kako bi udovoljila o~igledne 
i neodgodive potrebe 
pacijenata.” Da je to istina, 
Ivanka se u praksi uvjerila 
stotine puta, a svaki put 
kad do|e u posjet mora, 
bez obzira bili ljudi kojima 
dolazi zdravi ili bolesni, 
ne{to i donijeti. “No, zato 
se svi dobro poznajemo i 
pazimo jedni na druge pa se, 

Putuju}a medicinska sestra 
Ivanka Turk: Ne samo da je 
ljudima potrebna zdravstvena 
briga, ve} su `eljni razgovora 
i dru`enja pa me do~ekuju s 
rado{}u

Posao patrona`ne sestre nepredvidljiv je i specifi ~an te daleko 
{iri od ~isto medicinske pomo}i 
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koliko god ovo bila divljina, 
ni slu~ajno ne mo`e dogoditi 
ono {to je za Zagreb ili Rijeku 
ve} normalno - da netko umre 
i po nekoliko mjeseci ostane 
sam zaklju~an u stanu”, isti~e 
Ivanka Turk. 

Govore}i o bolestima s 
kojima se naj~e{}e susre}e 
u svom poslu putuju}e 
medicinske sestre Ivanka 
isti~e kako su kod prete`no 
stara~kog stanovni{tva 
zastupljene brojne bolesti, 
od plu}nih bolesti i reume do 
multiple skleroze, malignih 
bolesti i shizofrenije. Me|utim, 
vrlo ~esto najve}i neprijatelj 
nisu bolesti, ve} pristup 
oboljelima. Posebno je te{ko 
zimi kad je do si}u{nih 
goranskih naselja “zabijenih” 
u snijegom prekrivenu i 
ledom okovanu {umu zaista 
te{ko do}i. Ivanka se sje}a 
slu~ajeva kad je autom znala 

zastati u snijegu i izvu}i se 
tek uz pomo} ralice. No, 
otkad joj je pred godinu-dvije 
Primorsko-goranska `upanija 
nabavila novu “fi at pandu” s 
pogonom na ~etiri kota~a, 
nikakvih pote{ko}a nije bilo!

Te{ko pada 
“samo{}ina”

I upravo tom “pandom” 
krenuli smo u akciju uvjeriv{i 
se na licu mjesta kako 
gospo|a Ivanka majstorski 
vozi po zale|enim uskim 
cesticama podru~ja Hriba, 
smje{tenog ponad Gerova. 
Skrivena od pogleda s glavne 
ceste, vrlo ~esto nevidljiva ~ak 

reportaæa 

U [afarima kod 82-godi{nje 
Milke Turk

Si}u{na goranska naselja 
“zabijena” su u snijegom 

prekrivenu i ledom okovanu 
{umu
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i s uskih cestica kojima smo 
se kretali, pod snje`nim su 
pokriva~em spavala seoca u 
kojima, vidjelo se to po dimu 
iz dimnjaka, `ivi malo ljudi. 
U [afarima smo zastali kod 
Milke Turk, 82-godi{nje starice 
koja `ivi sama i najte`e joj, 
rekla nam je, pada ba{ ta 
“samo{}ina”. Milka je pro{le 
godine pokopala jednog sina, 
drugi je umro pred tri godine, 
najmla|i sin jo{ daleke 1983. 
godine, a suprug 1978.

“Sad mi je ostao samo moj 
Josip i snaha @eljka koji `ive 
u Sloveniji, ali se redovno 
brinu o meni i ne znam {to 
bih da njih nema. Jako mi 

je draga i gospo|a Ivanka 
koja me obi|e kad mo`e, 
a dobri su mi i susjedi koji 
mi u svemu poma`u”, rekla 
nam je simpati~na starica 
ne zaboraviv{i pohvaliti ni 
trgovca koji kombijem dolazi 
jednom tjedno te “Katalini}a 
koji jako dobro ove zime 
~isti ceste i Filipovi}a koji 
je svim umirovljenicima 
poslao poklone i 200 kuna 
koje sam dala unucima za 

Bo`i}”. Milkino zdravlje nije 
najsjajnije, a pri na{em 
posjetu sestra Ivanka izmjerila 
joj je tlak 160/85 objasniv{i to 
malo pove}anje uzbu|enjem 
zbog na{eg dolaska. “Ma, sve 
je dobro dok sam pokretna, 
a kad vi{e ne budem nikamo 
mogla nazvat }u Ivanku pa 
}e me ona negdje smjestiti 
dok ne do|e moj Josip i stavi 
me u dom”, rekla nam je na 
rastanku Milka Turk.

U Lazarima smo zastali 
kod ku}e Stjepana i Anke 
Ga{parac. 75-godi{nji Stjepan 
vrlo je pokretan iako nema 
lijeve noge ispod koljena, 
a njegovu suprugu Anku 
u posljednje vrijeme mu~i 
kuk pa je sestra Ivanka 
uz mjerenje tlaka i {e}era 
dogovarala i va|enje krvi te 

ostale pojedinosti vezane 
uz eventualnu operaciju u 
Lovranu. I Ga{par~evi su bili 
sretni zbog dolaska Ivanke 
koja im puno zna~i, a uz 
razgovor o zdravlju po`alili 
su nam se i na ~injenicu da 
u mjestu nema svjetla zbog 
~ega ih je jednom automobil 
hitne pomo}i “proma{io”, a 
sve je vi{e i divljih `ivotinja 
pa ba{ i nije pametno boraviti 
vani. 

Nakon Lazari slijedili su 
posjeti u jo{ nekoliko naselja i 
sli~ne male jednostavne pri~e 
radosnih trenutaka kada se na 
pragu malih u {umi skrivenih 
goranskih seoca pojavi sestra 
Ivanka. Ba{ zbog te sre}e bilo 
bi divno uposliti bar jo{ jednu 
patrona`nu sestru. g

Kod prete`no stara~kog stanovni{tva 
zastupljene su brojne bolesti, me|utim, 

vrlo ~esto najve}i neprijatelj nisu 
bolesti, ve} pristup oboljelima

Porodila i drugu generaciju
Ivanka posao medicinske sestre u ambulanti u Gerovu 
obavlja ve} vi{e od tri desetlje}a i u to je vrijeme, isti~e kao 
posebnost, porodila ve} drugu generaciju djece ovog kraja! 
Naime, budu}i da iz ovog podru~ja do rije~kog rodili{ta treba 
minimalno sat i pol vo`nje, djeca se ~esto ra|aju na putu, ili 
se prema Rijeci i ne kre}e pa je Ivanka stoga ~esto obavljala i 
obavlja i posao primalje.

Stjepan i Anka Gašparac iz 
sela Lazari požalili su nam se 

da u mjestu nema svjetla zbog 
~ega ih je jednom automobil 

hitne pomo�i “proma{io”
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Restoran Ronjgi

[pikovani jelenji but
Komad jelenjeg buta (cca 2kg) izbu{iti 
o{trim tankim nožem (ili posebnom 
iglom za {pikovanje) i {upljine popuniti 
komadima mrkve, pancete i kiselih 
krastavaca. Meso sa svih strana pope}i 
na vrelom ulju, te nakon toga dinstati 
uz dodatak vina, wochestera i raznog 
povr}a. Nakon cca 1h meso izvaditi, a 
umak propasirati. Meso narezati i preliti sa 
umakom. Poslužiti uz njoke od kruha.

Flambirane kru{ke
{e}er popržiti na maslacu i dodati kru{ke 
narezane na komadi}e (otprilike 1/8 
kru{ke). Kada kru{ke nakon par minuta 
lagano omek{aju, prelije se sa ~a{icom 
konjaka ne mi~u}i ih sa vatre, te treba 
pripaliti ugrijani konjak. Nakon {to se 
plamen ugasi dodaje se crno vino, klin~i}i 
i cimet, pa se sve kratko prokuha. Servira 
se ukra{eno sa {lagom i preljevom od 
~okolade.

pijat
Restoran Ronjgi nalazi se u 

Ronjgima, malom naselju na 
podru~ju op}ine Vi{kovo, na pola puta 
od centra Vi{kova prema Sar{onima. 
Restoran je smje{ten u prizemlju 
rodne ku}e poznatog hrvatskog 
kompozitora Ivana Mateti}a Ronjgova. 
U zatvorenom prostoru restorana nalazi 
se novosagra|ena sala kapaciteta 120 
stolica, konoba u starom dijelu kapaciteta 
40-tak mjesta i posebna tzv. VIP sala 
kapaciteta 12 mjesta. Na ljetnoj terasi 
restoran raspolaže kapacitetom od 100 
sjede}ih mjesta. Restoran ima vlastito 
parkirali{te (i za autobuse), dje~je igrali{te 
i ljetnu pozornicu. Na katu nalazi se 
spomen soba I.M.Ronjgova.

Ponuda restorana bazira se na {irokoj 
lepezi specijaliteta od divlja~i, jela sa 
ro{tilja na drveni ugljen, te doma}ih jela 
kao {to su razne mane{tre, doma}e 
kobasice, zarebrnik, ...

Tijekom cijele godine u restoranu se 
organiziraju razna prigodna zbivanja 
od do~eka Nove godine i obilježavanja 
odre|enih važnijih datuma (Valentinovo, 
Helloween, Martinje…), preko prigodnih 
manifestacija vezanih za djelovanje 
ustanove I.M.Ronjgov (Kanat pul Ronjgi, 
Mantinjada pul Ronjgi, Prolje}e u 
Ronjgima…), pa do zbivanja koja se svake 
godine organiziraju kao {to su Rije~ka 
skija{ka ve~er,  Ljetne ve~eri uz {ternu, 
dani Beaujolais-a, itd. 

Jedna zanimljiva novost je i Klub Ronjgi 
nastao kao klub stalnih i dragih gostiju 
restorana, ~iji ~lanovi ostvaruju odre|ene 
pogodnosti pri kori{tenju usluga restorana, 
ali i nekih dodatnih sadržaja.

Radno vrijeme restorana je od 11h do 
24h svakog dana.

Ronjgi bb, 51216 Vi{kovo
tel. 051/256-038
fax 051/258-016

restaurant@ronjgi.com.hr
www.ronjgi.com.hr
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Najsretniji sam {to `ivim slikarstvo, jer 
mi je svaki dan novo bogatstvo rada 

i do`ivljaja. Volim sve to izraziti klasi~nim 
likovnim tehnikama koje nikada ne}e 
biti potro{ene, ako ih tro{i onaj koji 
ih zna, razumije, voli i ima {to re}i 
- govori Ivan Bala`evi}, akademski 
slikar iz Novog Vinodolskog, koji je 
u umjetni~kim krugovima Primorsko-

goranske `upanije prisutan od 1974. 
godine, prepoznatljivog likovnog 

rukopisa, iza kojeg su stotine izlo`bi.

Slu~ajno ili ne, s Bala`evi}em 
po~inje i ovogodi{nji `upanijski 
kalendar koji pod nazivom 
“U ateljeu” predstavlja 12 
renomiranih likovnih umjetnika s 
podru~ja @upanije.

Bala`evi} se, kao mladi slikar, 
nakon zavr{ene Akademije likovnih 

umjetnosti u Zagrebu najprije 
zaposlio kao {ef slu`be reklame i 

propagande u novootvorenoj 
robnoj ku}i Ri, a nakon pet 
godina postao umjetni~ki i 
poslovni direktor Kazali{ta 
lutaka Rijeka.

- Tijekom {est godina koliko 
sam proveo u Kazali{tu lutaka, 

uspostavio sam suradnju s 
nizom novih autora, s redateljem 

i umjetni~kim ansamblom kreirao 
repertoarnu politiku, otvorio 

kazali{te gra|anstvu popodnevnim 
lutkarskim predstavama za djecu i odrasle. 

Istovremeno, Biografi ja
lvan Bala`evi} ro|en je 1949. godine u Tavankutu, selu ba~kih 

Hrvata Bunjevaca. U Subotici, gdje se preselio s roditeljima kao 
desetogodi{njak, zavr{ava osnovnu i srednju {kolu, a 1968. upisuje 
studij grafi ke i slikarstva na Akademiji likovnih umjetnosti u Zagrebu. 

Dobitnik je niza nagrada, me|u kojima su i one Hrvatskog dru{tva 
likovnih umjetnika, Nagrada Grada Rijeke, nagrada na me|unarodnom 

Ex temporeu u Opatiji, Nagrada Grada Novog Vinodolskog i druge. 
Izdao je 2002. godine monografi ju “Bala`evi}”.

Dosada{nja Bala`evi}eva slikarska aktivnost odvila se u dvadesetak 
ciklusa, od prvog “Crno s bojanim naglascima” do posljednjega kojeg 

je nazvao “Neohedonizam”. Radio je i scenografi je u kazali{tima, crtao 
u dje~jim ~asopisima, bavi se dizajnom i fotografi jom. Godine 1994. 
utemeljio je u Novom Vinodolskom Gradsku galeriju “Turnac” koja i 

danas uspje{no djeluje i ~iji je umjetni~ki voditelj.

Likovni rukopis BalaæeviÊ

art Ivan Bala`evi}, akademski slikar
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Dolazak na Mediteran za mene je kao ravni~ara 
i kontinentalca bio pozitivni {ok. I ta stalna 

otvorenost traje do danas, jer je meni stalno sve 
novo i ni{ta se ne podrazumijeva

radio sam scenografi ju za lutkarske 
predstave u Rijeci, Puli, Osijeku i Ni{u. 
Ipak, nakon lijepih iskustava u kazali{nim 
vodama, defi nitivno sam shvatio da sam 
slikar-likovnjak i da se samo time trebam 
baviti, tako da sam 1985. godine postao 
~lan Hrvatske zajednice samostalnih 
umjetnika i ove godine mi je ve} 21 godina 
~lanstva.

Taj period, od 1974. do 1985., moje 
je slikarski vrlo ambivalentno razdoblje. 
S jedne strane, jako sam puno 
eksperimentirao, kako u tehnikama, tako 
i likovnim `anrovima, a s druge vrlo malo 
izlagao i gotovo ni{ta od toga nisam 
zara|ivao. Istovremeno, to je bio period 
mog egzistencijalnog snala`enja i moja 
likovnost je zbog toga vrlo patila jer sam 
izgubio korak-dva sa svojom generacijom. 
Pogotovo zato {to sam, u biti, puno 
kasnije do{ao do svijesti da sam te svoje 
hermeti~ne i nekomunikativne radove 
trebao izlagati ba{ takve kakvi su bili - 
ispri~ao je Bala`evi}.

Izlazak iz hermeti~ne faze
* Kada se dogodio preokret?

- Zapravo, prelazak u status 
slobodnog umjetnika donio 

mi je krucijalni preokret u `ivotu. Po~eo 
sam `ivjeti slikarstvo i likovnost 24 sata na 
dan i tu se ispreplelo tra`enje i defi niranje 
vlastite likovne poetike i istovremeno 
samostalno `ivljenje od te likovnosti. 
Nisam nikad po`alio {to sam pre{ao u 
status slobodnog umjetnika, unato~ trajnoj 
egzistencijalnoj nesigurnosti i drugim 
pote{ko}ama, a ako sam ne{to po`alio, 
bilo je to {to nisam u taj status oti{ao 
ranije.

Osamdesetih godina po~eo 
sam suradnju s izdava~kom 
ku}om “Otokar Ker{ovani” 
na opremanju knjiga i ta 
suradnja traje do danas. 
U{ao sam i u ~lanstvo 
Udru`enja likovnih 
i primijenjenih 
umjetnika 
Hrvatske u 
Zagrebu, a 
od 1978. 
~lan sam i 

Hrvatskog 
udru`enja 

likovnih 
umjetnika 

Rijeka. Kako se 
likovna aktivnost 

intenzivirala, 
po~eo sam izlagati 

samostalno i skupno u 
Hrvatskoj i inozemstvu. Do 

sada imam 115 samostalnih 
izlo`bi i preko 200 skupnih, 

s tim da zadnjih deset godina 
vrlo rijetko izla`em skupno, osim 

kad sam posebno motiviran. Bio sam 
i u konvoju “Libertas” 1991. godine 
zajedno s Darkom Ga{parovi}em, kako 
bih dao podr{ku Dubrovniku, pa sam 

kao likovnjak kontaktirao s kolegama 
koje sam tamo zatekao, a istovremno 
do`ivio sam i neponovljive dane koji su 
ostavili traga u mojim slikama tih godina. 
Ciklusom “Slike rata i sje}anja” reagirao 
sam na ratne strahote i ta je izlo`ba od 
Novog Vinodolskog i Rijeke preko Osijeka, 
Gospi}a, Karlovca i Zagreba obi{la 
Hrvatsku u to ratno vrijeme. 

Bunjevac na moru
* Va{a se slikarska 

aktivnost odvija u 
ciklusima, no ~ini 
se da ste posebno 
inspirirani 
Mediteranom?

- Da, zbog toga 
{to kad do|e{ 
s kontinenta 
do`ivi{ ovdje 

sasvim druga~ije 
svjetlo i boje, mirise 

i zvukove. Dolazak na 
Mediteran za mene je kao 

ravni~ara i kontinentalca bio pozitivni 
{ok. I ta stalna otvorenost traje do danas, 

jer je meni stalno sve novo i ni{ta se ne 
podrazumijeva.

* U va{im ciklusima ~esto ste 
zaokupljeni `enskim likovima?

- @enska ljepota je inspirativna otkad 
se ljudi uop}e vizualno izra`avaju a ja tu 
samo nastojim biti osobit na svoj na~in. 

* Jednom ste u Rijeci izlo`ili sliku 
“Cvijet za likovnu kritiku”. [to ste s 
time `eljeli?

- Budu}i da `ivim likovnost, ni{ta mi nije 
neva`no u toj sferi, pa tako niti odnos 
izlaga~ - djelo - likovna kritika - publika. 
Polemi~an sam po naravi, sklon i o{trijim 
sukobljavanjima na teorijskoj ravni gdje 
sam spreman bez ostatka i do kraja boriti 
se za stajali{ta koja smatram utemeljenim 
i koja mogu braniti argumentima. Isto sam 
tako u stanju, kad uvidim svoju mogu}u 
pogre{ku, promijeniti stajali{te i odustati, 
ali zato se netko mora dobro namu~iti. 
Vi{e od deset godina bio sam u tihoj 
nemilosti odre|enog kruga teoreti~ara 
umjetnosti, ba{ zbog te otvorenosti i 
nepristajanja na `abokre~inu {utnje i 
oportunosti. g

Do sada 115 
samostalnih 
izlo`bi i preko 
200 skupnih 
- Ivan 
Bala`evi}

Likovni rukopis BalaæeviÊ
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Dvije tisu}e godina 
spokojno je spavao 

u nekoliko metara 
debelom pijesku 
nedaleko oto~i}a Male 

Orjune u malolo{injskom 
arhipelagu, a onda 

je, prije devet 
godina, za 
bron~anu ruku 
zapela noga 
belgijskog 
ronioca Renea 
Woutersa. 
Kada je malo 
razgrnuo 
pijesak bio 
je toliko 
zaprepa{ten 
onime {to 
je vidio da 
je tajnu 
~uvao dvije 
godine, a u 
travnju 1999. 

Hrvatsku 
i svijet je 

zapljusnula vijest o 
epohalnom otkri}u. 
U podmorju je bio 
192 centimetra 
visok bron~ani kip 
gr~kog atleta koji 
strugalicom skida 
znoj i premaz sa 
svojega tijela. 

Tijekom 
dvomilenijskog boravka 
u ti{ini morske dubine 
prekrile su ga razne 

naslage, ali unato~ 
tome stru~njacima je 
bilo jasno da je rije~ o 

epohalnom otkri}u. Kako 
je i za{to belgijski ronilac, u 
krugu svojih prijatelja zvan 
Asterix, odlu~io prekinuti 
dvogodi{nju {utnju i danas 
je tajna. Navodno je, nakon 

vi{e zarona tijekom te dvije 
godine, o svojemu otkri}u 
obavijestio @ivka @agara, 
vlasnika Ronila~kog kluba 
Sumartin, i ugostitelja Marka 
Uljana iz Malog Lo{inja, koji 
su mu kazali da o tome mora 
obavijestiti hrvatske vlasti, ali 
neki izvori informacija govore 
i o tome da se sve otkrilo 
pra}enjem aktivnosti stranih 
ronilaca koji u dubine na{ega 
mora ne zaranjaju uvijek iz 
dobronamjernih razloga. 

Kako bilo da bilo, 27. 
travnja 1999. godine u 
nazo~nosti tada{njeg ministra 
kulture Bo`idara Bi{kupi}a, 
Apoksiomen, kako se zovu 
takvi gr~ki kipovi, nakon dva 
milenija izronio je na svjetlo 
dana. Prvi dojam je bio da 
se radi o rimskoj kopiji kipa 
kojega je izradio Lizip ili neki 
drugi poznati gr~ki autor, ali 
nakon desalinizacije, ~i{}enja 
i restauracije dolazi se do jo{ 
epohalnijeg otkri}a: rije~ je o 
gr~kom originalu iz 4. stolje}a 
prije Krista, a neki stru~njaci 
~ak smatraju da je to Lizipovo 
djelo.

Grci navodno nudili 
bjanko ~ek

Bez obzira je li autor Lizip ili 
neki njegov suvremenik, rije~ 
je o jednoj od {est ili sedam 
sli~nih ikada prona|enih 
gr~kih umjetnina. Me|u njima 
je najpoznatija skulptura 
prona|ena u 19. stolje}u 
u Efezu, koja se ~uva u 
Kunsthistorisches Museumu 
u Be~u. Be~ki su stru~njaci 
do{li pogledati lo{injskog 
Apoksiomena kada je po~ela 
rastauracija u Hrvatskom 
restauratorskom zavodu i na 

svoju su `alost morali priznati 
da je vrjedniji od njihovog. 
Pri~a se i da su Grci nudili 
Hrvatskoj bjanko ~ek jer su, 
bez obzira na cijenu, najbolje 
sa~uvanog Apoksiomena na 
svijetu `eljeli vratiti u njegovu 
postojbinu. 

Je li se to dogodilo ili nije, 
ostat }e tajna, kao {to je i tajna 
kako je Apoksiomen zapravo 
stigao do sjevernog Jadrana. 
Je li brod potopila sna`na 
bura, jesu li ga mo`da mornari, 
u nastojanju da spase brod 
od potapanja, iskoristili kao 
tre}e sidro (dva su na|ena 
u blizini skulpture) i za{to je 
uop}e prevo`en samo jedan 
tako vrijedan predmet gr~ke 
umjetnosti... 

Apoksiomena treba 
udaljiti od mora?

Dio tajni ostat }e tajnama 
zauvijek, ali to nije bitno. 
Najbitnije je da ga Hrvatska 
ima, a jo{ je va`nije gdje }e biti 
trajno postavljen. Malolo{injska 
lokalna vlast prethodnog 
saziva, osim na rije~i Bo`idara 
Bi{kupi}a izre~ene prilikom 
va|enja Apoksiomena, 
pozivala se na Zakon o za{titi 
spomenika kulture u kojemu 
stoji da “arheolo{ki nalazi 
pripadaju onome podru~ju na 
kojemu su prona|eni”, te na 
izjavu koju je, u nazo~nosti 
tada{njega gradona~elnika 
Dragana Balije, potpisao 
tada{nji ministar kulture 
Antun Vuji} u kojoj je izra`ena 
spremnost da se po zavr{etku 
ure|enja prostora za Muzej 
pomorstva i podmorske 
ba{tine bron~ani Apoksiomen 
vrati na Lo{inj.

Lo{inju za sada 
ostaje samo odljevak 
smje{ten u muzeju u 
Venecijanskoj kuli u 
Velom Lo{inju

baπtina

Apoksiomen bi Mali Loπinj pretvorio u svjetsku turistiËku atrakciju 
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Prije sedam godina tada{nji je ministar 
kulture Bo`idar Bi{kupi} obe}ao da }e se 

Apoksiomen vratiti na Lo{inj, a budu}i da 
je ponovo na istoj du`nosti, eto mu prilike 

odr`ati jednom dano obe}anje 

  Odre|enu zbrku unijela 
je izjava Antonija [erbeti}a, 
voditelja Radionice za metal 
Hrvatskog restauratorskog 
zavoda, koji je predvodio tim 
za restauraciju, jer je nakon 
{to su radovi zavr{eni rekao 
da se Apoksiomen mora 
udaljiti od mora zato {to slani 
zrak mo`e potaknuti ponovnu 
reakciju metala. Treba ga, 
kazao je, smjestiti u posebnu 
prostoriju, pod danono}nom 
za{titom, iz koje treba u 
potpunosti eliminirati slani 
zrak, pa su potrebna dva para 
sustava: u slu~aju da jedan 
zaka`e, mora se uklju~iti drugi. 
U tim njegovim rije~ima lokalni 
su du`nosnici prepoznali 
najavu da bi Apoksiomen 
mogao ostati u, od mora, 
znatno udaljenom Zagrebu. 
On nam je to demantirao, uz 
napomenu da samo `eli dobro 
za{ti}en prostor u kojemu }e 
Apoksiomen biti siguran od 
atmosferskih prilika i, naravno, 
lopova koji ne pre`u ni od 
~ega. To isto tvrdi i koordinator 
restauracijskih radova 
Miljenko Domijan, a dopis 
jednakog sadr`aja stigao je 
malolo{injskoj gradskoj vlasti i 
iz kabineta ministra Bi{kupi}a. 
Budu}i da je obna{ao istu 
du`nost i kada je Apoksiomen 
izva|en iz mora, kada je 
obe}ao povratak nakon 
restauracije, eto mu prilike da 
obe}anje ispuni. 
- Nama je u interesu da se 
Apoksiomen vrati, jer uz to {to 
je rije~ o epohalnom otkri}u 
prona|enom nedaleko Lo{inja, 
bio bi to sigurno neodoljiv 
mamac za turiste. Vjerujem 
da bi posjetitelji iz cijeloga 
svijeta ciljano dolazili u Mali 
Lo{inj samo da ga vide, pa 

}emo u~initi sve {to treba 
samo da nam se Apoksiomen 
vrati. Grad je osigurao prostor 
otkupiv{i pala~u Kvarner, 
a spremni smo ga opremiti 
prema svim zahtjevima struke 
- kazao nam je malolo{injski 
gradona~elnik Gari Cappelli. 

Po`uriti s ure|enjem 
budu}eg muzeja

Da se Apoksiomen ne 
mo`e vratiti u Lo{inj dok 
se ne stvore idealni uvjeti u 
budu}em muzeju, stav je i 
strukovnih tijela: Hrvatskog 
vije}a za kulturna dobra 
i Hrvatskog muzejskog 
vije}a. Drugim rije~ima, 
pred lokalnom zajednicom, 
i gradskom upravom Malog 
Lo{inja i Primorsko-goranskom 
`upanijom, velik je zadatak. 
Treba po`uriti s ure|enjem 
prostora budu}eg muzeja, 
jer se privremeni smje{taj (a 
o~evidno }e se do tada morati 
negdje privremeno smjestiti), 
ako se protegne na vi{e 
godina, lako mo`e pretvoriti u 
trajni. U tom slu~aju Lo{inju bi 
ostao tek odljevak smje{ten 
u muzeju u Venecijanskoj 
kuli u Velom Lo{inju, {to bi 
bilo `alostan i ne usamljen 
slu~aj da se kulturne vrednote 
s ovog podru~ja sele tamo 
gdje ne pripadaju. Po`uriti 
zna~i i krenuti s rasprava 
na konkretne poslove, pa 
upregnuti i dr`avu da pomogne 
u ure|enju prostora, jer }e 
od obilazaka Apoksiomena 
koristi imati cijela Hrvatska. 
Restauracija Apoksiomena 
je dovr{ena, a oni koji su ga 
vidjela za kratka izlaganja u 
Zagrebu, ka`u da je prekrasan. 
Taj gr~ki ljepotan jo{ }e jedno 

vrijeme biti dobro skriven od 
o~iju javnosti. Gdje? To se ne 
smije otkriti, kazali su nam u 
Hrvatskom restauratorskom 
zavodu. g

Apoksiomen je 27. travnja 1999. godine 
nakon dva milenija izronio je na svjetlo dana

Desalinizacija 
kipa u Hrvatskom 
restauratorskom 
zavodu

Apoksiomen bi Mali Loπinj pretvorio u svjetsku turistiËku atrakciju 



46 / zip

Op}ina Lokve 
Na~elnik: Davorin Cen~i} 
Predsjednik vije}a: Mirko Turukalo
[et. Golubinjak 6, 51316 Lokve  
T: ++385 51 831-336, 831-255 F: ++385 51 508-077  
opcina-lokve≠ri.t-com.hr

 Op}ina Lovran  
 Na~elnik: Emil Gr`in
 Predsjednik vije}a: Edvard Primo`i}
 [etali{te M.Tita 41, 51415 Lovran  
T: ++385 51 291-045 F: ++385 51 294-062, 294-862  
opcina.lovran≠ri.t-com.hr 

 Op}ina Malinska-Duba{nica
 Na~elnik: Anton Spicijari}
 Predsjednik vije}a: Josip Sormili}   
 Lina Bolmar~i}a 22, 51511 Malinska  
T: ++385 51 858-696 F: ++385 51 859-322  
opcina-malinska-dubasnica≠ri.t-com.hr  

 Op}ina Matulji  
 Na~elnik: Bruno Frlan
 Predsjednik vije}a: Mario ]ikovi} 
 Trg Mar{ala Tita 11, 51211 Matulji  
T: ++385 51 274-070 F: ++385 51 274-114 
opcina-matulji≠ri.t-com.hr  • www.matulji.hr  

 Op}ina Mo{}eni~ka Draga 
 Predsjednik vije}a: Anton Rudan  
 Trg slobode 7, 51417 Mo{~eni}ka Draga  
 T: ++385 51 737-621, 737-536 F: ++385 51 737-210  
mosc-draga-opcina≠ri.t-com.hr  

 Op}ina Mrkopalj  
 Predsjednik vije}a: Ivan Butkovi}
 Stari kraj 3, 51315 Mrkopalj  
 T: ++385 51 833-516, 833-101 F: ++385 51 833-131 
opcina-mrkopalj≠ri.t-com.hr • www.mrkopalj.hr    

 Op}ina Omi{alj  
 Na~elnik: Tomo Sparo`i}
 Predsjednik vije}a: Nikola Dap~i}
 Prike{te 11, 51513 Omi{alj  
T: ++385 51 842-244, 245, 247 F: ++385 51 842-249, 661-980 
opcina-omisalj≠ri.t-com.hr • www.omisalj.hr  

 Op}ina Punat  
 Na~elnik: Mladen Jurani}
 Predsjednik vije}a: Dragutin @ic
 Novi put 2, 51521 Punat  
T: ++385 51 854-140, 854-840 F: ++385 51 854-840 
opcina-punat≠ri.t-com.hr • www.punat.hr   

 Op}ina Ravna Gora  
 Na~elnik: Miroslav Svetli~i}
 Predsjednica vije}a: Jasna [kori}
 Ivana Gorana Kova~i}a 177, 51314 Ravna Gora  
T: ++385 51 818-468, 818-528 F: ++385 51 818-529  
opcina-ravna-gora≠ri.t-com.hr • www.ravnagora.hr  
  
 Op}ina Skrad  
 Predsjednik vije}a: Dubravko Grbac
 Josipa Bla`evi}a-Bla`a 8, 51311 Skrad  
 T: ++385 51 810-680, 810-620 F: ++385 51 810-680 
opcina-skrad≠ri.t-com.hr • www.skrad.hr   
 
Op}ina Vinodolska  
Na~elnik: Ivica Crni}
Predsjednik vije}a: @eljko Citkovi}
Bribir 34, 51253 Bribir  
T: ++385 51 248-006, 248-007 F: ++385 51 248-006, 248-007  
opcina-vinodolska≠ri.t-com.hr  

 Op}ina Vi{kovo  
 Na~elnik: Goran Petrc
 Predsjednik vije}a: Radovan Brneli}
 Vozi{}e 3, 51216 Vi{kovo  
T: ++385 51 503-770, 503-772 F: ++385 51 257-521  
opcina-viskovo≠ri.tel.hr • www.opcina-viskovo.hr 
 
 Op}ina Vrbnik 
 Predsjednik vije}a: Franjo Toljani}
 Trg [kuljica 7, 51516 Vrbnik 
 T: ++385 51 857-099, 857-310 F: ++385 51 857-099 
opcina-vrbnik≠ri.t-com.hr

 Grad Novi Vinodolski  
 Gradona~elnik: Oleg Butkovi}
 Predsjednik vije}a: Milorad Komadina
 Trg Vinodolskog zakona 1, 51250 Novi Vinodolski 
T: ++385 51 245-045, 244-409 F: ++385 51 245-634 
poglavarstvo≠novi-vinodolski.hr • www.novi-vinodolski.hr  
 
 Grad Opatija  
 Gradona~elnik: dr.sc. Amir Muzur
 Predsjednik vije}a: Adriano Po`ari}
 Mar{ala Tita 3, 51410 Opatija  
T: ++385 51 701-322, 710-333 F: ++385 51 701-316  
www.opatija.hr  

 Grad Rab  
 Gradona~elnik: @eljko Bar~i}
 Predsjednik vije}a: @eljko Peran
 Trg Municipium Arba 2, 51280 Rab  
T: ++385 51 777-460  F: ++385 51 724-777  
poglavarstvo.raba-predstojnik≠europronet.hr  

 Grad Vrbovsko  
 Gradona~elnik: Anton Mance
 Predsjednik vije}a: Slavko Medved
 Goranska ulica 1, 51326 Vrbovsko  
T: ++385 51 875-115, 875-228 F: ++385 51 875-008  

 Op}ina Ba{ka  
 Predsjednik vije}a: 
 dr.sc. Milivoj Dujmovi}
 Palada 88, 51523 Ba{ka  
T: ++385 51 856-809, 856-103 F: ++385 51 856-889  
opcina-baska≠ri.t-com.hr • www.baska.hr   

 Op}ina Brod Moravice
 Predsjednik vije}a: 
 Dragutin Crnkovi}
 Stjepana Radi}a 2, 51312 Brod Moravice  
T: ++385 51 817-180, 817-355 F: ++385 51 817-180  
dragutin.crnkovic1≠ri.t-com.hr  

 Op}ina ^avle
 Na~elnik: @eljko Lamba{a
 Predsjednik vije}a: Josip ^argonja  
 ^avle 104, 51219 ^avle  
T: ++385 51 250-282, 259-579 F: ++385 51 250-269  
opcinacavle≠ri.t-com.hr • www.cavle.hr  

 Op}ina Dobrinj
 Predsjednik vije}a: Neven Komadina  
 Dobrinj 103, 51514 Dobrinj 
 T: ++385 51 848-344 F: ++385 51 848-141  
opcina-dobrinj≠ri.t-com.hr • www.dobrinj.hr  

 Op}ina Fu`ine
 Predsjednik vije}a: Marinko Kauzlari}   
 Dr. Franje Ra~kog 19, 51322 Fu`ine  
 T: ++385 51 835-362, 835-758, 835-759  
F: ++385 51 835-768  
opcina-fuzine≠ri.t-com.hr  

 Op}ina Jelenje
 Na~elnik: Branko Jureti}
 Predsjednik vije}a: Damir Mar{ani}  
 Dra`i~kih boraca 64, 51218  Dra`ice  
T: ++385 51 296-015, 502-505 F: ++385 51 296-471  
opcina-jelenje≠ri.t-com.hr  • www.jelenje.hr 

Op}ina Klana 
Predsjednik vije}a: Ivan [najdar
Klana 33, 51217 Klana  
T: ++385 51 808-205 F: ++385 51 808-708  
opcinakl≠globalnet.hr • www.klana.hr   

 Op}ina Kostrena  
 Na~elnik: Miroslav Uljan
 Predsjednik vije}a: Marijan Blokar
 Glavani 82 d, 51221 Kostrena  
T: ++385 51 289-145 F: ++385 51 289-400  
opcina-kostrena≠ri.tel.hr • www.kostrena.hr  

 

 Primorsko-goranska `upanija
 @upan: Zlatko Komadina
 Zamjenici: 
 Luka Denona, Nada Turina-\uri} 
 Predsjednik Skup{tine: 
 Marinko Dumani}
Adami}eva 10, 51000 Rijeka
T; ++385 51 351-600 F: ++385 51 212-948
info≠pgz.hr • www.pgz.hr

 Grad Rijeka  
 Gradona~elnik: mr.sc. Vojko Obersnel
 Predsjednica vije}a: Dorotea Pe{i}-Bukovac
 Korzo 16, 51000 Rijeka  
T: ++385 51 209-333  F: ++385 51 209-520  
protokol≠rijeka.hr • www.rijeka.hr  

 Grad Bakar  
 Povjerenik vlade RH: Zdravko Bo`i~evi}
 Primorje 39, 51222 Bakar  
T: ++385 51 761-119  F: ++385 51 761-137 
grad-bakar≠ri.t-com.hr •  www.bakar.hr  

 Grad Cres  
 Gradona~elnik: Gaetano Negoveti}
 Predsjednik vije}a: Nivio Toich
 Creskog statuta 15, 51557 Cres  
T: ++385 51 661-950, 661-954  F: ++385 51 571-331  
grad-cres≠ri.t-com.hr • www.cres.hr  

 Grad Crikvenica  
 Gradona~elnik: Bo`idar Toma{ek
 Predsjednik vije}a: Eduard Rippl
 Kralja Tomislava 85, 51260 Crikvenica 
T: ++385 51 241-445, 242-009 F: ++385 51 241-655, 242-009  
ured-grada≠grad-crikvenica.t-com.hr • www.crikvenica.hr

 Grad ^abar  
 Gradona~elnik: Marijan Filipovi}
 Predsjednik vije}a: Zoranin Kuzele
 Narodnog oslobo|enja 2, 51306 ^abar   
T: ++385 51 821-042, 821-008 F: ++385 51 821-137 
odjel.gradske.uprave.cabar≠ri.t-com.hr  

 Grad Delnice  
 Gradona~elnik: Marijan Ple{e 
 Predsjednik vije}a: Goran Muvrin
 Ante Star~evi}a 4, 51300 Delnice  
T: ++385 51 812-055  F: ++385 51 812-037  
grad-delnice≠ri.t-com.hr • www.delnice.hr  

 Grad Kastav  
 Gradona~elnik: Dean Jur~i}
 Predsjednik vije}a: Dalibor ]ikovi}
 Zakona kastafskega 3, 51215 Kastav  
T: ++385 51 691-452, 453, 454  F: ++385 51 691-452, 453  
grad-kastav≠ri.t-com.hr • www.kastav.hr  

 Grad Kraljevica   
 Gradona~elnik: Josip Turina
 Predsjednik vije}a: Danijel Frka
 Frankopanska 1A, 51262 Kraljevica 
T: ++385 51 282-450 F: ++385 51 281-419  
grad-kraljevica≠ri.t-com.hr • www.kraljevica.hr 

 Grad Krk  
 Gradona~elnik: Darijo Vasili}
 Predsjednik vije}a: Ivan Jure{i}
 Trg Josipa bana Jela~i}a 2, 51500 Krk  
T: ++385 51 221-415, 221-115 F: ++385 51 221-126  
grad-krk≠ri.t-com.hr • www.grad-krk.hr  

 Grad Mali Lo{inj  
 Gradona~elnik: Gari Cappelli
 Predsjednik vije}a: Milan Mu`i}
 Riva lo{. kapetana 7, 51550 Mali Lo{inj   
T: ++385 51 231-056 F: ++385 51 232-307  
gradonacelnik≠mali-losinj.hr • www.mali-losinj.hr 

infopgæ
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TERITORIJ

Povr{ina kopna
• 3.582 km2

Du`ina morske obale
• 1.065 km

Najve}i otoci
• Cres i Krk
• 40.578 ha

Najmanji otok 
• Mali Osir
• 0,08 ha

Najvi{i planinski vrh
• Bjelolasica - Kula
• 1.534 m

Najvi{e naselje
• Begovo Razdolje
• 1.060 m

STANOVNI[TVO

Ukupno stanovni{tvo
• 305.505

Najvi{e stanovnika
Grad Rijeka
• 144.043

Najmanje stanovnika
Op}ina Brod 
Moravice
• 985

Gradova 
• 14

Op}ina 
• 21

Naselja 
• 510

Izvor podataka: 
Statisti~ki ljetopis 
Primorsko-goranske 
`upanije 2005. Ured 
dr`avne uprave u 
Primorsko-goranskoj 
`upaniji

Prora~un i fi nancije 
• Mirjana Dvorny  

Zdravstvena  za{tita i socijalna 
skrb 
• Vedrana Fr`op-Kotulovski  

Komunalne djelatnosti 
• Ingo Kamenar  

Turizam i ugostiteljstvo 
- Damir Lon~ari}  

Kultura, sport i 
tehni~ka kultura 
• mr.sc. Elida Ru`i}  

[kolstvo, znanost i tehnologija 
• mr.sc. Tatjana Stanin 

Regionalna suradnja, lokalna 
samouprava i civilno dru{tvo 
• Nedeljko Tomi}  

Gospodarstvo 
• prof.dr.sc. Vidoje Vuji} 

Pomorstvo i promet 
• Ivo Zrili} 

Prostorno i urbanisti~ko 
planiranje te za{tita okoli{a 
• Georg @e`eli} 

Pomorski i povijesni
muzej Hrvatskog primorja

Muzejski trg 1, 
51000 Rijeka 
Ravnateljica: 
Margita Cvjetinovi} Starac 
T: ++385 51 
213-578, 335-772 
F: ++385 51 213-578 
pomorski-povijesni-muzej
≠ri.htnet.hr
 

Prirodoslovni muzej 

Lorenzov prolaz 1, 
51000 Rijeka
Ravnateljica: 
Milvana Arko-Pijevac
T: ++385 51 553-669 
F: ++385 51 553-669 
primmuzri≠ri.htnet.hr  
www.prirodoslovni.hr

Ustanova 
Ivan Mateti} Ronjgov

Ronjgi 1, 51516 Vi{kovo 
Ravnatelj: Du{an Pra{elj 
T: ++385 51 257-340 
F: ++385 51 503-790 
ustanova≠ri.t-com.hr 
www.ustanova-ronjgov.hr

@upanijski upravni odjeli:

Upravni odjel za gospodarski razvoj 
@rtava fa{izma 17, Rijeka   
T: ++385 51 301-200  •  F: ++385 51 212-182   
gospodarstvo≠pgz.hr   
Pro~elnik: dr.sc. Goran Kutnjak 

Upravni odjel za pomorstvo, promet i veze 
Ciottina 17b/I, Rijeka   
T: ++385 51 351-952 • F: ++385 51 351-953   
pomorstvo≠pgz.hr   
Pro~elnik: Nikola Mendrila   

Upravni odjel za prora~un i fi nancije 
Adami}eva 10/VI, Rijeka 
T: ++385 51 351-672  •  F: ++385 51 351-673   
proracun≠pgz.hr  • fi nancije≠pgz.hr  
Pro~elnica: Bosiljka Kal~i} 

Upravni odjel za {kolstvo i dru{tvene 
djelatnosti   
Ciottina 17b/I, Rijeka   
T: ++385 51 351-882  • F: ++385 51 351-883   
skolstvo≠pgz.hr • drustvene.djelatnosti≠pgz.hr   
Pro~elnica: mr.sc. Jasna Bla`evi}   

Upravni  odjel za upravljanje imovinom i 
komunalne djelatnosti 
Splitska 2/I, Rijeka 
T: ++385 51 351-822 • F: ++385 51 351-803   
imovina≠pgz.hr • komunalne.djelatnosti≠pgz.hr   
Pro~elnik: Vladimir ^ekada 

Upravni odjel za zdravstvo i socijalnu skrb   
Ciottina 17b/I, Rijeka   
T: ++385 51 351-922 • F: ++385 51 351-923   
zdravstvo≠pgz.hr • socijalna.skrb≠pgz.hr  
Pro~elnik: mr.sc. Ivo Afri} 

Ured `upana, @upanijske skup{tine i 
Poglavarstva 
Adami}eva 10/III, Rijeka   
T: ++385 51 351-612 • F: ++385 51 351-613   
ured.zupana≠pgz.hr • poglavarstvo≠pgz.hr   
skupstina≠pgz.hr   
Predstojnik: Branko [krobonja 

@upanijski zavod za odr`ivi razvoj i prostorno 
planiranje 
Splitska 2/II, Rijeka   
T: ++385 51 351-772 • F: ++385 51 212-436   
zavod≠pgz.hr   
Ravnatelj: prof.dr.sc. Mladen ^rnjar

GOSPODARSTVO

Udio `upanije u 
ukupnom prihodu 
Republike Hrvatske 
• 6,1 %

Izvoz roba
• 238 milijuna USD

Uvoz roba
• 637 milijuna USD

INFRASTRUKTURA

Ceste • 3.442 km

@eljeznice • 135,5 
km

Zra~ne luke• 4

Resori `upanijskog poglavarstva:

Ustanove u kulturi 
Primorsko - goranske 
`upanije
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infozip
86,3% ZiP ocjenjuje vrlo zanimljivim, 111 poæeljnih odrediπta za izlet
I u drugom broju magazina „Zeleno i plavo“ 

organizirana je nagradna igra temeljem koje su 
~itatelji slali ispunjene tiskanice s kojom su se mogli 
predbilježiti za daljnje primanje magazina na ku}nu 
adresu, ocijeniti magazin, uklju~iti se u nagradnu igru 
„Upoznaj županiju“ te predložiti teme koje bi htjeli 
~itati u narednim brojevima.

Do 25. sije~nja uredni{tvo je zaprimilo 737 tiskanica 
{to je znatno manje nego nakon 1. broja (1593), ali 
su i sada one stigle s podru~ja cijele županije (iz 152 
naselja iz svih 35 gradova i op}ina, te 71 po{tanskih 
ureda od ukupno 84). Zanimljivo je da su se ovog 
puta zna~ajnije vi{e javile ~itateljice (59,7 %). Od 
ukupno dobivenih tiskanica, 251 odgovor poslali su 
~itatelji koji ve} primaju magazin (34,1 %), novih se 
~itatelja (pretplatnika) javilo 482 (65,4 %), a samo 
4 njih je reklo da ne želi primati magazin (ve} da ih 
zanima samo nagradna igra).

Njih 636 magazin ocjenjuje „vrlo zanimljivim“ (82 
~itatelja pored toga dodaje i „~itljivim“) {to je iznimno 
visokih 86,3 %, {to je za samo pola posto manje 
nego nakon 1. broja.  Samo „~itljivim“ magazin je 
ocijenilo 98 ~itatelja, „nedovoljno zanimljivim“ 2 
~itatelja, a samo je jedan ~itatelj (iz Polja - op}ina 
Dobrinj) magazin ocijenio „lo{im“ (a kako magazin 
želi i dalje primati, na tome mu hvala). 

Svoju želju da posjeti neko od županijskih mjesta 
pokazalo je 599 ~itatelja i ukupno je spomenuto 111 
odredi{ta iz svih 35 gradova i op}ina Primorsko-
goranske županije, ali su navedena i 28 mjesta  {irom 
Hrvatske, od obližnjeg Senja ili Pule, pa sve do Hvara 
i Dubrova~ko-neretvanske županije. Od županijskih 

odredi{ta prednja~e otoci i to posebno otok Rab (~ak 
141 želja), otok Lo{inj (25 puta i jo{ 96 puta samo 
Mali Lo{inj), te otok Cres (22 puta i 56 puta samo 
mjesto Cres). Navedena su i druga brojna oto~ka 
mjesta – Vrbnik (33), Dobrinj (23), Krk (17), Ba{ka 
(15), Lubenice (13), Beli (10), te manje od 10 puta 
Punat, Malinska, Veli Lo{inj, Omi{alj, Klimno, Korni}, 
Lopar, Orlec, Osor, Punta Križa, Stara Ba{ka, Valun. 
^itatelji su izrazili želju da posjete i sve ostale malene 
naseljene kvarnerske otoke, ali i mnoge nenaseljene 
(Goli, Grgur, Prvi}, Plavnik). Tako 54 ~itatelja želi 
posjetiti Susak, 28 Unije, 20 Ilovik, 18 Srakane i 12 
Ko{ljun.

Pored otoka, ve}ina ~itatelja želi posjetiti Gorski 
kotar (12 ih je navelo bilo gdje), a prednja~e ^abar 
(83), Fužine (51), Brod Moravice (39),  Mrkopalj 
(36), Ravna Gora i Vrbovsko (35), Skrad (24), Vražji 
prolaz (15), Begovo Razdolje (14), Lokve (11), te 
Brod na Kupi, Delnice, Crni Lug, Gerovo, Golubinjak, 
Hrvatsko, izvor i dolina Kupe, rijeka Dobra, Lukovdol, 
Mrzla Vodica, Ple{ce, Prezid, Severin na Kupi, Stara 
Su{ica, Stari Laz, Sunger, Tr{}e, Vrata, Zamost, 
Zlobin. 

Na Liburniji ~itatelji bi htjeli obi}i Mo{}eni~ku Dragu 
(9) i Opatiju (6), a sve ostalo tek 1 do 3 ~itatelja 
- Brse~, Lovran, Matulji, Mo{}enice i Volosko. Sli~na 
situacija je i s Crikveni~kom rivijerom gdje se izdvaja 
Novi Vinodolski s 12 „želja“ i Bribir s 9, a ostalo je 
3 ili manje - Crikvenica, Drivenik, Grižane, Kalac, 
Klenovica, Ledenice, Vinodolska dolina, Ravno, 
Selce, Tribalj. U „rije~kom prstenu“ najzanimljivija je 
Klana (13), zatim Kastav (8), a ostali se spominju 

jednom ili dva puta - Bakar, ^avle, Dražice, grad 

Grobnik, izvor Rje~ine, Jelenje, Martinovo selo, 

Kostrena, Kraljevica, Vi{kovo. „^ast“ Rijeke „spasila“ 

je jedna ~itateljica iz Zagreba, ali to nije ~udno jer je 

za o~ekivati da su ~itatelji s podru~ja Županije ve} 

posjetili i upoznali sjedi{te Županije.

Od prirodnih znamenitosti ili lokaliteta najvi{e 

~itatelja (28) navelo je nacionalni park Risnjak, a 

15 ~itatelja želi posjetiti Bjelolasicu – iako je ve}ina 

vjerojatno mislila na zimski centar koji se (na žalost) 

nalazi na podru~ju Karlova~ke županije. Od ostalih 

goranskih planina spominju se Snježnik, Bitoraj, 

Tuhobi} i Platak (samo 1), te U~ka (4) i Osor{}ica na 

Lo{inju. I na kraju treba spomenuti da bi neki ~itatelji 

htjeli upoznati i podzemlje Primorsko-goranske 

županije i to {pilju Biserujku na Krku, te {pilje Vrelo i 

Lokvarku u Gorskom kotaru. 

O ispunjavanju prvih želja ~itatelja ~itajte u 

sljede}em broju ZIP-a.

Svoje prijedloge za priloge u sljede}im brojevima 

ZIP-a napisalo je 597 ~itatelja i tu stvarno ima vrlo 

zanimljivih ideja i sigurno }e se mnoge od njih na}i u 

narednim brojevima. Zanimljivo je da i tu prevladavaju 

prijedlozi vezani uz Gorski kotar i kvarnerske otoke. 

Sada izdvajamo samo „prijedlog“ gospo|e Dragice 

Ravni} iz Opatije koja je napisala: „Sve {to napi{ete 

sa zadovoljstvom pro~itam“ 

DOBITNICI NAGRADNE IGRE 2. BROJA ZiP-a
Ve~era za dvoje u 
restoranu “Bitoraj” 
- Fu`ine:

Antun Jurina, 
I.G. Kova~i}a 2, 
51500 Krk
Zlatko Kurtovi},
^avle 239, 
51219 ^avle
Slavica Mari}, 
Bilogorsko 36, 
51000 Rijeka

Rokovnik i kalendar 
Primorsko-goranske 
`upanije za 2006:

Bogdan Arnautovi},
S. i A. Radi}a 46, 

44000 Sisak
Vedrana Pavleti}, 
[estinski dol 86g, 
10000 Zagreb
Edvin Tancabel,
Pomerio 11, 
51000 Rijeka
Miranda Petrinovi},
Preradovi}eva 3, 
51260 Crikvenica
Marica ^argonja,
Podhum 24a, 
51218 Dra`ice
Adelmo Lada{i}
Ursinjski put 3, 
51000 Rijeka
Damjan Komarek, 
Frana Kurelca 4, 
51000 Rijeka
Edo Brozni},

Soboli 13/1/, 
51219 ^avle 
Sandra Petrovi},
Kukuljanovo 18, 
51233 [krljevo
Snje`ana Cvitkovi},
Ribarska obala 5, 
51252 Klenovica
Milena Mar~ec, 
Ton~i}evo 22, 
51260 Crikvenica
Adam Filipovi}, 
Vrh-kosi} 141, 
51500 Krk
Miroslav Hero, 
Bujska 19, 
51000 Rijeka
Ana Lon~ari},
Kvaternikova 62, 
51000 Rijeka

Knjiga “Kulturno-
povijesna ba{tina 
Primorsko-goranske 
`upanije - Graditeljska 
ba{tina”

Zlata Hekman,
Podmurvice 44, 
51000 Rijeka
Tomislav Kljun, 
Buzdohanj 167/2, 
51219 ^avle
An|ela Ko~i},
Krasica 167, 
51224 Krasica
Ivan Petr{ori},
Mil~eti}i 27, 
51511 Malinska
Milena Zub~i},
Ju{i}i 127, 
51213 Jurdani

Poklon paketi 
goranskih proizvoda:

Tihomir Peni}, 
Kukuljanovo 125 a, 
51223 [krljevo
Zlatko Dejanovi},
Na brdeh 32, 
51215 Kastav
Sonja [epi}, 
Podhum 116/5, 
51218 Dra`ice
Snje`ana Manjegoti},
G. Carabina 8/4, 
51000 Rijeka
Gordana Lalo{,
S.S. Kranj~evi}a 16, 
51300 Delnice

CD “Kvarneri}”

Vjekoslav Crnkovi},
Matika 20, 
51312 Brod Moravice
Davorin Brajdi},
L. Bolmar~i}a, 
51511 Malinska
Luka Jakovljevi},
R. Petrovi}a 13, 
51000 Rijeka
Slavica Domi},
Zamost 16, 
51301 Brod na Kupi
Danijela Le{,
Vrh 5, 
51314 Ravna Gora
Marija Vrankovi},
Zagreba~ka 15/2, 
51550 Mali Lo{inj

NAGRADNA KRIÆALJKA

Predbiljeæi se i besplatno
primaj poπtom magazin 
Primorsko-goranske æupanije 
zelenoiplavo

info@pgz.hr • www.pgz.hr
tel: 051 / 351 612
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Rje{enja tra`enih pojmova po{aljite do 12. travnja na adresu:
Primorsko-goranska `upanija
Magazin “Zeleno i plavo” (za nagradnu kri`aljku), Adami}eva 10, 51000 Rijeka 
Izvla~enje dobitnika bit }e 13. travnja 2006. na Kanalu Ri, a rezultate objavljujemo
u idu}em broju. 
Rje{enja tra`enih pojmova iz pro{log broja: 
GLINENA POSUDA ZBIRNIK,  RU^NA SVJETILJKA FILAR, DRVENA KOLIJEVKA ZIBA, 
MLINAC MALJENC,  GLA^ALO PEGLA, POSUDA ZA PE^ENJE KRUHA ^RPUNJA

20 nagrada:
3 ve~ere za dvije osobe u restoranu “Ronjgi”
3 knjige “Crkveno slikarstvo na otoku Krku”
4 poklon paketa kr~kih autohtonih proizvoda
10 CD-a “Plesne skladbe Johann Zajitz”

Skijali{ta u Primorsko-goranskoj `upaniji
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U davno su vrijeme, u boju na 
Grobni~kom polju 1242. godine 

stradali Tatari, cijela vojska od 30.000 
ljudi koju je predvodio zloglasni 
vojskovo|a Bu~uk Batu-kan, unuk 
legendarnoga D`ingis-kana. Potukle su 
ih ~ete iz svih hrvatskih krajeva, pa je 
doma}i puk jo{ neko stolje}e bio miran, 
sve do nove napasti s istoka. Od kraja 
15. do po~etka 17. stolje}a narod je 
stalno bio u strahu od Turaka. 

Za vrijeme posljednjih napredovanja 
turske vojske prema primorskim 
krajevima oko 1600. godine, senjski 
su uskoci ~esto znali u Rijeci pri~ati o 
svojim `estokim bitkama s osmanlijama. 
Me|u pukom su se pro{irile vijesti o 
tome {to su Turci u~inili u Lici, a strah je 
zavladao kad se pro~ulo da su upali i u 
Gorski kotar. Panika je zahvatila Rijeku 
i okolicu kad se jaka turska vojska 
utaborila na obli`njem Grobni~kom 
polju. Za vrijeme opsade Rije~ani su 
podizali o~i k nebu i molili sv. Mihovila da 
kamenjem s neba pobije Turke. 

Tih je sudbonosnih dana 1601. godine 
hrvatski velika{ Zrinski gledao s Gradine 

kod Jelenja kako se 
velika turska vojska 
priprema za kona~ni 

juri{. Gledao je i bio vrlo potresen jer je 
znao da od njegove {ake junaka ne}e 
ostati ni{ta kad se me|u njih sru~e brzi 
muslimanski konjanici. 

Turci su u me|uvremenu pohara~ili 
cijeli Grobnik, i crkve i sela. Barbari su iz 
kale`a pili vino, a u crkvama dr`ali konje. 
Posred tabora sjedio je turski pa{a i 
pu{io svoju golemu lulu, koja se dimila 
kao dimnjak. Ljudi su nebogi pobjegli 
na sve strane, pune su ih bile grobni~ke 
planine. Narod nije imao oru`ja kao 
danas, nego samo pra}ke, a u najboljem 
slu~aju manje katapulte. Na vrhu 
grobni~ke planine Obru~ bila su dva 
brata, a oba su imala pra}ke. Gledaju}i 
na polje, gdje su bili Turci i pa{a, jedan 
brat je rekao drugomu: 

- Brate, kamo }u ga? - mislio je na 
pa{u. 

- Va oko! - rekao je brat. 

Na to ovaj brat koji je pra}kom bolje 
ga|ao, izbaci kamen iz pra}ke, a pa{a 

na Grobni~kom polju padne mrtav. Kad 
su turski vojnici ostali bez pa{e, dali 
su se u bijeg bez povratka. Pri bijegu 
Turaka nebo je usli{ilo molitve Rije~ana 
i s njega je po~elo padati goru}e 
kamenje, koje je Turke zatrpalo i na polju 
su ostali jedino njihovi turbani. 

Kao uspomenu na taj doga|aj rije~ki 
su zlatari, morettisti, izradili nau{nice s 
likom crnca s muslimanskim turbanom 
na glavi. Te nau{nice predstavljale su 
Tur~ina, a zvale su se mor~i}i ili mori 
({to potje~e od rije~i maurus - arapin). 
Mor~i}e su rado nosile `ene iz Rijeke, 
ali i iz svih okolnih krajeva: Kastav{tine, 
Grobni{tine, Vinodola, otoka Krka 
i Gorskog kotara. Zlatari su isprva 
izra|ivali samo nau{nice, a kasnije i 
ostali nakit, od prstenja, narukvica i 
ogrlica do bro{eva i ukosnica s likovima 
mor~i}a ili morice. 

To je, dakle, pri~a o mor~i}u, koji i 
danas u svojstvu originalnog primorskog 
nakita podsje}a na onaj sudbonosni dan 
kad je na Grobni~kom polju “kamenje s 
neba padalo”. g
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